
ΘΕΜΑΤΑ

Α. ΕΙΔΙΚΑ ΘΕΜΑΤΑ 
1. Επικύρωση Πρακτικών, σελ. 4991
2. Ανακοινώνεται ότι τη συνεδρίαση παρακολουθούν µα-

θητές από το 4ο Δηµοτικό Σχολείο Νίκαιας, το Γυµνάσιο
Αγίων Αναργύρων, το Σχολείο Ιεράς Μητρόπολης Πειραιά και
το 6ο Γυµνάσιο Κατερίνης, σελ. 5011, 5014, 5018

3. Επί διαδικαστικού θέµατος, σελ. 5012, 5014, 5017, 5018,
5022

4. Ανακοινώνεται ότι ο Υπουργός Δικαιοσύνης, Διαφάνειας
και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων διαβίβασε στη Βουλή σύµφωνα
µε το άρθρο 86 του Συντάγµατος και τον ν.3126/2003 περί
«Ποινικής Ευθύνης των Υπουργών», όπως ισχύει στις 8-2-
2018, ποινική δικογραφία που αφορά τον Υπουργό Εθνικής
Άµυνας Παναγιώτη (Πάνο) Καµµένο, σελ.5024

Β. ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΟΣ ΕΛΕΓΧΟΣ 
1. Ανακοίνωση αναφορών µε αριθµό από 549 έως 581, σελ.

4992 - 5001
2. Απαντήσεις Υπουργών σε ερωτήσεις Βουλευτών, σελ.

5002 - 5008
3. Ανακοίνωση του δελτίου επικαίρων ερωτήσεων της Δευ-

τέρας 12 Φεβρουαρίου 2018, σελ. 5009
4. Συζήτηση επικαίρων ερωτήσεων:
α) Προς τον Υπουργό Μεταναστευτικής Πολιτικής:
i. µε θέµα: «Ατελέσφορη η αποσυµφόρηση των νησιών του

Ανατολικού Αιγαίου», σελ. 5009
ii. µε θέµα: «Επαίσχυντη και επικίνδυνη η απόφαση της

«Αριστερής» Κυβέρνησης για την ακύρωση ασύλου στον
αξιωµατικό της Αεροπορίας «OZKAYNAKCI SULEYMAN»»,
σελ. 5011

iii. µε θέµα: «Αποζηµίωση κατοίκων Χίου από ζηµιές συνέ-
πεια του µεταναστευτικού», σελ. 5013

β) Προς τον Υπουργό Περιβάλλοντος και Ενέργειας: 
i. µε θέµα: «Αποµάκρυνση ρυπογόνων εγκαταστάσεων από

την περιοχή των Λινοπεραµάτων του Δήµου Μαλεβιζίου»,
σελ. 5015

ii. µε θέµα: «Το έργο προσέλκυσης επισκεπτών στη Λίµνη
Λάδωνα ύψους 1.289.618 ευρώ, το έργο βελτίωσης του δρό-
µου Πουρναριά - Γεφύρι Κυράς - Μυγδαλιά ύψους 500.000
ευρώ αναµένουν να προκηρυχθούν» (δύο επίκαιρες), σελ.
5017

iii. µε θέµα: «Ποιους στόχους έχει πιάσει η χώρα µας στη
µάχη για την κλιµατική αλλαγή;», σελ. 5018

γ) Προς τον Υπουργό Οικονοµίας και Ανάπτυξης: 
i. µε θέµα: «Αποπληρωµή Τευτλοπαραγωγών - Σχέδιο Ανα-

συγκρότησης ΕΒΖ», σελ. 5020
ii. µε θέµα: «Ανάγκη επέκτασης της ισχύος θετικής δικα-

στικής απόφασης του νόµου για τα «υπερχρεωµένα φυσικά
πρόσωπα» που εκδίδεται κατόπιν αιτήσεως του πρωτοφει-
λέτη και υπέρ των συνοφειλετών και των εγγυητών του», σελ.
5023

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ

ΚΑΜΜΕΝΟΣ Δ. , σελ. 4991 - 5024

ΟΜΙΛΗΤΕΣ

Α. Επί διαδικαστικού θέµατος:
ΚΑΜΜΕΝΟΣ Δ. , σελ. 5012, 5014, 5017, 5018, 

5022
ΠΑΝΑΓΟΥΛΗΣ Ε. , σελ. 5012

Β. Επί των επικαίρων ερωτήσεων:
ΒΑΡΒΙΤΣΙΩΤΗΣ Μ. , σελ. 5009, 5010, 5011
ΚΑΡΡΑΣ Γ. , σελ. 5023, 5024
ΚΑΤΣΑΦΑΔΟΣ Κ. , σελ. 5018, 5019
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ Ο. , 

σελ. 5017, 5018
ΜΗΤΑΡΑΚΗΣ Π. , σελ. 5013, 5014
ΜΟΥΖΑΛΑΣ Γ. , σελ. 5010, 5011, 5012, 5013, 

5014
ΠΑΝΑΓΟΥΛΗΣ Ε. , σελ. 5011, 5012
ΠΑΠΑΔΗΜΗΤΡΙΟΥ Δ. , σελ. 5023, 5024
ΣΤΑΘΑΚΗΣ Γ. , σελ. 5015, 5016, 5017, 5018, 

5019, 5020
ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ Ε. , σελ. 5015, 5016
ΤΖΕΛΕΠΗΣ Μ. , σελ. 5020, 5022, 5023
ΧΑΡΙΤΣΗΣ Α. , σελ. 5018, 5020, 5021, 5022, 

5023

ΠΑΡΕΜΒΑΣΕΙΣ:
ΚΑΜΜΕΝΟΣ Δ. , σελ. 5022

ΠΙΝΑΚΑΣ ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΩΝ

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΟΑ’

Παρασκευή 9 Φεβρουαρίου 2018



Αθήνα, σήµερα στις 9 Φεβρουαρίου 2018, ηµέρα Παρασκευή
και ώρα 10.09’, συνήλθε στην Αίθουσα των συνεδριάσεων του
Βουλευτηρίου η Βουλή σε ολοµέλεια για να συνεδριάσει υπό την
προεδρία του Η’ Αντιπροέδρου αυτής κ. ΔΗΜΗΤΡΙΟΥ ΚΑΜΜΕ-
ΝΟΥ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Καµµένος): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, αρχίζει η συνεδρίαση.

(ΕΠΙΚΥΡΩΣΗ ΠΡΑΚΤΙΚΩΝ: Σύµφωνα µε την από 8-2-2018
εξουσιοδότηση του Σώµατος επικυρώθηκαν µε ευθύνη του Προ-

εδρείου τα πρακτικά της Ο’ συνεδριάσεώς του, της Πέµπτης 8
Φεβρουαρίου 2018, σε ό,τι αφορά την ψήφιση στο σύνολο του
σχεδίου νόµου: «Φορείς Διαχείρισης Προστατευόµενων Περιο-
χών και άλλες διατάξεις»).

Παρακαλείται ο κύριος Γραµµατέας να ανακοινώσει τις ανα-
φορές προς το Σώµα.

(Ανακοινώνονται προς το Σώµα από τον κ. Μάριο Κάτση, Βου-
λευτή Θεσπρωτίας, τα ακόλουθα:

Π Ρ Α Κ Τ Ι Κ Α  Β Ο Υ Λ Η Σ

ΙΖ’ ΠΕΡΙΟΔΟΣ

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΜΕΝΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΔΗΜΟΚΡΑΤΙΑΣ

ΣΥΝΟΔΟΣ Γ’

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΟΑ’

Παρασκευή 9 Φεβρουαρίου 2018



Α. ΚΑΤΑΘΕΣΗ ΑΝΑΦΟΡΩΝ

4992 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΟΑ’ - 9 ΦΕΒΡΟΥΑΡΙΟΥ 2018 4993



4994 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΟΑ’ - 9 ΦΕΒΡΟΥΑΡΙΟΥ 2018 4995



4996 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΟΑ’ - 9 ΦΕΒΡΟΥΑΡΙΟΥ 2018 4997



4998 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΟΑ’ - 9 ΦΕΒΡΟΥΑΡΙΟΥ 2018 4999



5000 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΟΑ’ - 9 ΦΕΒΡΟΥΑΡΙΟΥ 2018 5001



Β. ΑΠΑΝΤΗΣΕΙΣ ΥΠΟΥΡΓΩΝ ΣΕ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ ΒΟΥΛΕΥΤΩΝ

5002 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΟΑ’ - 9 ΦΕΒΡΟΥΑΡΙΟΥ 2018 5003



5004 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΟΑ’ - 9 ΦΕΒΡΟΥΑΡΙΟΥ 2018 5005



5006 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΟΑ’ - 9 ΦΕΒΡΟΥΑΡΙΟΥ 2018 5007



5008 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Καµµένος): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα το δελτίο επι-
καίρων ερωτήσεων της Δευτέρας 12 Φεβρουαρίου 2018.

Α. ΕΠΙΚΑΙΡΕΣ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ Πρώτου Κύκλου (Άρθρο 130 παρά-
γραφοι 2 και 3 του Κανονισµού της Βουλής)

1. Η µε αριθµό 975/5-2-2018 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Κοζάνης του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς κ. Ιωάννη
Θεοφύλακτου προς τον Υπουργό Δικαιοσύνης, Διαφάνειας και
Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων, µε θέµα: «Νοµική βοήθεια στις υπο-
θέσεις του ν.3869/2010 και του ν.4469/2017».

2. Η µε αριθµό 998/6-2-2018 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Φθιώτιδας της Νέας Δηµοκρατίας κ. Χρήστου Σταϊκούρα προς
τον Υπουργό Οικονοµικών, µε θέµα: «Επισκόπηση δαπανών φο-
ρέων γενικής κυβέρνησης».

3. Η µε αριθµό 980/5-2-2018 επίκαιρη ερώτηση του Ε’ Αντιπρο-
έδρου της Βουλής και Βουλευτή Δωδεκανήσου της Δηµοκρατι-
κής Συµπαράταξης ΠΑΣΟΚ - ΔΗΜΑΡ κ. Δηµητρίου Κρεµαστινού
προς τον Υπουργό Οικονοµικών, µε θέµα: «Απώλειες αντί ωφέ-
λειας από το τέλος διανυκτέρευσης και τον αυξηµένο ΦΠΑ στα
νησιά».

4. Η µε αριθµό 1005/6-2-2018 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Β’ Αθηνών του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας κ. Χρήστου
Κατσώτη προς τον Υπουργό Οικονοµικών, µε θέµα: «Να κατα-
βληθούν στους πρώην εργαζόµενους της ΑΤΕ όλα όσα τους
οφείλονται».

5. Η µε αριθµό 976/5-2-2018 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Α’ Θεσσαλονίκης της Ένωσης Κεντρώων κ. Ιωάννη Σαρίδη προς
τον Υπουργό Οικονοµικών, µε θέµα: «Ποιο το ακριβές υπόλοιπο
του τραπεζικού λογαριασµού του ν.128/1975;».

Β. ΕΠΙΚΑΙΡΕΣ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ Δεύτερου Κύκλου (Άρθρο 130 πα-
ράγραφοι 2 και 3 του Κανονισµού της Βουλής)

1. Η µε αριθµό 999/6-2-2018 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Ηρακλείου της Νέας Δηµοκρατίας κ. Ελευθερίου Αυγενάκη προς
τον Υπουργό Υγείας, µε θέµα: «Αντιδράσεις για τις νέες συµβά-
σεις του ΕΟΠΥΥ µε τους οικογενειακούς ιατρούς: 0,71 ευρώ τον
µήνα για κάθε ασφαλισµένο διαθέτει ο ΕΟΠΥΥ!».

2. Η µε αριθµό 1000/6-2-2018 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Λαρίσης της Δηµοκρατικής Συµπαράταξης ΠΑΣΟΚ - ΔΗΜΑΡ κ.
Κωνσταντίνου Μπαργιώτα προς τον Υπουργό Υγείας, µε θέµα:
«Πότε επιτέλους θα εκπονηθεί και εγκριθεί Εθνικό Σχέδιο Δρά-
σης κατά των ναρκωτικών;».

3. Η µε αριθµό 1006/6-2-2018 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Αττικής του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας κ. Ιωάννη Γκιόκα
προς τον Υπουργό Παιδείας, Έρευνας και Θρησκευµάτων, σχε-
τικά µε τα προβλήµατα των φοιτητικών εστιών.

4. Η µε αριθµό 1007/6-2-2018 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Ηρακλείου του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας κ. Εµµα-
νουήλ Συντυχάκη προς τον Υπουργό Υγείας, σχετικά µε τα προ-
βλήµατα ελλείψεων προσωπικού, κτηριακών υποδοµών και εξο-
πλισµού στο Νοσοκοµείο Αγ. Νικολάου Λασιθίου.

5. Η µε αριθµό 948/30-1-2018 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Φθιώτιδας της Νέας Δηµοκρατίας κ. Χρήστου Σταϊκούρα προς
τον Υπουργό Οικονοµικών, µε θέµα: «Εξέλιξη και ολοκλήρωση
της διαδικασίας αποπληρωµής των ληξιπρόθεσµων οφειλών του
δηµοσίου προς ιδιώτες».

6. Η µε αριθµό 886/23-1-2018 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Αττικής της Νέας Δηµοκρατίας κ. Αθανασίου Μπούρα προς τον
Υπουργό Παιδείας, Έρευνας και Θρησκευµάτων, µε θέµα: «Ει-
δική ρύθµιση για τους πληγέντες µαθητές του Λυκείου Μάν-
δρας».

ΑΝΑΦΟΡΕΣ - ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ (Άρθρο 130 παράγραφος 5 του Κα-
νονισµού της Βουλής)

1. Η µε αριθµό 600/23-10-2017 ερώτηση της Βουλευτού Β’
Αθηνών του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς κ. Χαρούλας
(Χαράς) Καφαντάρη προς τον Υπουργό Παιδείας, Έρευνας και
Θρησκευµάτων, µε θέµα: «Ίδρυση Κέντρου Περιβαλλοντικής Εκ-
παίδευσης (ΚΠΕ) στο πάρκο “Αντώνης Τρίτσης”».

2. Η µε αριθµό 1643/29-11-2017 ερώτηση του Βουλευτή Δρά-
µας της Νέας Δηµοκρατίας κ. Δηµητρίου Κυριαζίδη προς τον
Υπουργό Παιδείας, Έρευνας και Θρησκευµάτων, µε θέµα: «Κα-
θαίρεση του Προέδρου του Τµήµατος Οινολογίας και Τεχνολο-

γίας Ποτών του ΤΕΙ Ανατολικής Μακεδονίας και Θράκης».
3. Η µε αριθµό 895/2-11-2017 ερώτηση του Βουλευτή Β’ Αθη-

νών της Δηµοκρατικής Συµπαράταξης ΠΑΣΟΚ – ΔΗΜΑΡ κ. Γε-
ωργίου - Δηµητρίου Καρρά προς τον Υπουργό Οικονοµικών, µε
θέµα: «Ανάγκη εξορθολογισµού του αριθµού και του ελαχίστου
ποσού καταβολής των δόσεων φόρου κληρονοµιάς, δωρεών και
γονικών παροχών».

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εισερχόµαστε στη συζήτηση
των 

ΕΠΙΚΑΙΡΩΝ ΕΡΩΤΗΣΕΩΝ

Σήµερα θα συζητηθούν εννέα επίκαιρες ερωτήσεις. Στις τρεις
πρώτες θα απαντήσει ο Υπουργός Μεταναστευτικής Πολιτικής
κ. Ιωάννης Μουζάλας.

Αρχίζουµε µε τη δεύτερη µε αριθµό 996/6-2-2018 επίκαιρη
ερώτηση πρώτου κύκλου του Βουλευτή Β’ Αθηνών της Νέας Δη-
µοκρατίας κ. Μιλτιάδη Βαρβιτσιώτη προς τον Υπουργό Μετανα-
στευτικής Πολιτικής, µε θέµα: «Ατελέσφορη η αποσυµφόρηση
των νησιών του Ανατολικού Αιγαίου».

Παρακαλώ, κύριε Βαρβιτσιώτη, έχετε τον λόγο για δύο λεπτά.
ΜΙΛΤΙΑΔΗΣ ΒΑΡΒΙΤΣΙΩΤΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, κατ’ αρχάς θα

ήθελα να καλωσορίσω τον κ. Μουζάλα στο Κοινοβούλιο, γιατί
αυτήν την ερώτηση την έχω καταθέσει από τις αρχές Ιανουαρίου.
Την έχω επανακαταθέσει, δε, τρεις φορές για να έρθει να συζη-
τηθεί σήµερα. Μία φορά δεν επελέγη, δύο φορές ανεβλήθη.
Είναι η τέταρτη φορά που καλώ τον Υπουργό να απαντήσει.

Και απορώ γιατί ενώ φτιάχτηκε ένα Υπουργείο Μετανάστευσης
που έχει και Υπουργό και Αναπληρωτή, είναι τόσο δύσκολο κά-
ποιος από την πολιτική ηγεσία να έρθει στο Κοινοβούλιο να απαν-
τήσει. Τίποτα δεν έµαθαν από το παράδειγµα του Βρετανού
Υφυπουργού που υπέβαλε την παραίτησή του για τη µισάωρη
καθυστέρηση στην απάντηση ερώτησης; Τίποτα;

Και, δυστυχώς, το Υπουργείο το οποίο φτιάχτηκε, φαίνεται ότι
πλέον καταρρέει σε όλα τα επίπεδα. 

Χθες ζήτησε το Υπουργείο να περάσουµε µια τροπολογία µε
την οποία παρατείνονται επ’ αόριστο οι άδειες παραµονής και οι
άδειες εργασίες αλλοδαπών, γιατί έχει καταρρεύσει το ηλεκτρο-
νικό σύστηµα του Υπουργείου.

Κλείσαµε το 2017 µε τις µικρότερες αφίξεις στο Αιγαίο και τον
µικρότερο αριθµό µεταναστών που ήρθαν στην Ευρώπη. Παρ’
όλα αυτά, τα νησιά του Αιγαίου βουλιάζουν στους µετανάστες.
Η Μόρια έχει επτάµισι χιλιάδες κόσµο, ενώ είναι ικανή να φιλο-
ξενήσει µάξιµουµ δύο χιλιάδες κόσµο.

Τα θερµαντικά σώµατα που αγόρασαν δεν κάνουν για να αντι-
µετωπίσουν τις συνθήκες του χειµώνα, σύµφωνα µε πρόσφατα
δηµοσιεύµατα.

Η πολιτική επαναπροώθησης έχει, επίσης, καταρρεύσει. Μόνο
χίλιοι πεντακόσιοι έχουν επιστρέψει στην Τουρκία, βάσει της κοι-
νής δήλωσης Τουρκίας-Ευρωπαϊκής Ένωσης. Μόνο χίλιοι πεν-
τακόσιοι! Από τον Απρίλιο του 2016 µέχρι σήµερα µόνο χίλιοι
πεντακόσιοι!

Σήµερα, δε, παραµένει ακέφαλη η Υπηρεσία Ασύλου. Έληξε η
θητεία της προηγούµενης προϊσταµένης. Άκαρπος ο διαγωνι-
σµός για την επιλογή καινούργιου.

Κύριε Υπουργέ, εγώ πηγαίνω στα νησιά. Θα είµαι στη Μόρια
τη Δευτέρα. Εσείς πλέον πηγαίνετε στα νησιά και δεν δέχεται κα-
νείς να µιλήσει µαζί σας. Κανένας! Πηγαίνετε και τους λέτε: «Αυ-
ξάνεται ο τουρισµός, δεν έχετε κανένα πρόβληµα» και τα στοι-
χεία που σας καταθέτουµε στη Βουλή δείχνουν ακριβώς το αντί-
θετο. Ακριβώς το αντίθετο! Μείωση των πτήσεων charter, µείωση
των προσεγγίσεων των κρουαζιερόπλοιων. Αν δεν κάνω λάθος,
η µείωση στους επισκέπτες είναι 42% και η µείωση στα ξενοδο-
χεία στο Βόρειο Αιγαίο είναι 35%. Το Πανεπιστήµιο Αιγαίου έχει
βγάλει την εκτίµησή του.

Θέλω πραγµατικά να µου πείτε -είµαστε στο Φεβρουάριο του
2018- τι σκοπεύετε να κάνετε και πότε σκοπεύετε να το κάνετε.
Μην λέτε ότι αυξάνονται οι ροές όταν το 2017 είχαµε κάτω από
τριάντα χιλιάδες αφίξεις στη χώρα. Δεν πιάνει αυτό το επιχεί-
ρηµα. Δεν χρειάζονται άλλα δάκρυα, δεν χρειάζονται άλλες συγ-
γνώµες. Χρειάζονται πράξεις! Έρχεστε στη Βουλή για να µας
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πείτε τι, επιτέλους, αποφασίσατε να κάνετε και πώς σκοπεύετε
να αντιµετωπίσετε αυτήν την κατάσταση. Δεν µπορεί να έρχεται
ο κ. Σακελλαρίδης, πρώην σύντροφός σας και Κυβερνητικός Εκ-
πρόσωπος, και να λέει ότι είναι απάνθρωπες οι συνθήκες που
επικρατούν στα hot spots του Βορείου Αιγαίου και ότι παραβιά-
ζονται τα ανθρώπινα δικαιώµατα.

Παρακαλώ, λοιπόν, την απάντησή σας.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Καµµένος): Κύριε Υπουργέ, πα-

ρακαλώ την απάντησή σας για τρία λεπτά.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΟΥΖΑΛΑΣ (Υπουργός Μεταναστευτικής Πολιτι-

κής): Κύριε Βαρβιτσιώτη, λυπάµαι. Και από τη θητεία σας πριν,
αλλά και από τον τρόπο που αναπτύσσετε τις ερωτήσεις, δεν νο-
µίζω ότι σας ενδιαφέρει πραγµατικά -και το έχω ξαναπεί- η κα-
τάσταση προσφυγών - µεταναστών. Δεν λέτε αλήθειες. Η επερώ-
τηση σας βρίθει αναληθειών. 

Οι αφίξεις από τον Ιούνιο του 2016 έως σήµερα είναι ογδόντα
πέντε χιλιάδες. Δέκα χιλιάδες από τα χερσαία, εβδοµήντα πέντε
χιλιάδες από τα θαλάσσια. Έχουµε κάνει ένα τεράστιο έργο. Επι-
τέλους αναγνωρίζετε ότι η συµφωνία Ευρώπης - Τουρκίας ήταν
θετική, κάτι που µέχρι τώρα στις τοποθετήσεις σας εδώ στην Ελ-
λάδα έπαιζε, ενώ αντίθετα στην Ευρωπαϊκή Ένωση ήταν σαφής. 

Λέτε «να µε καλωσορίσετε». Μην το κάνετε αυτό το πράγµα.
Συνήθως προσπαθώ να είµαι άνθρωπος όχι επιθετικός. Λέτε ψέ-
µατα όταν λέτε «να µε καλωσορίσετε» και το λέω µε όλη την βα-
ρύτητα. Όταν δεν είµαι στη Βουλή, είναι επειδή είµαι στο εξω-
τερικό. Το έχω δηλώσει επανειληµµένα. Το ξέρουν οι συνάδελφοι
σας. Αποδεικνύεται. Κάνετε χρήση ενός ψέµατος, για να ενισχύ-
σετε µια θέση, που δεν έχετε επιχειρήµατα να την ενισχύσετε.

Η κατάσταση στα νησιά είναι δύσκολη. Όλα εξαρτώνται από
τις ροές. 

Η κατάσταση στα νησιά είναι δύσκολη, επίσης, γιατί µέρος της
τοπικής κοινωνίας, της οποίας ηγούνται δικοί σας άνθρωποι, δικά
σας µέλη, δικοί σας Βουλευτές, δικοί σας δηµοτικοί σύµβουλοι,
εµποδίζουν οποιαδήποτε ενέργεια να βελτιώσουµε τις συνθήκες
µέσα στα camps, όπως και εµποδίζουν µε έναν µοναδικό τρόπο
την προσπάθεια µας να φτιάξουµε προαναχωρησιακά κέντρα
στα νησιά, για να διευκολυνθούν οι επιστροφές.

Για να απαντήσω και στις ερωτήσεις σας, έχουµε µεταφέρει
τριάντα µία χιλιάδες ανθρώπους µέσα στο 2017. Έχουν έρθει
τριάντα δύο χιλιάδες. Αυτό που λέγεται, ότι µπορούµε να µετα-
φέρουµε από τα νησιά και αυτόµατα στα νησιά θα λυθεί το ζή-
τηµα, είναι ένα ψεύδος το οποίο σκοπίµως διαδίδετε, γιατί οι άν-
θρωποι έχουν κουραστεί, έχουν ταλαιπωρηθεί και έχουν ανάγκη
έστω και από κάποιο ψέµα. Εµείς δεν πρόκειται να το πούµε.
Τριάντα µία χιλιάδες µεταφέραµε, τριάντα δύο χιλιάδες ήλθαν. 

Μεταφέρουµε µόνο µε βάση τη συµφωνία Ευρώπης - Τουρ-
κίας. Ευάλωτους και ανήλικα. Θα συνεχίσουµε να µεταφέρουµε
µε βάση τη συµφωνία Ευρώπης - Τουρκίας και ελπίζω, µετά τη
σηµερινή σας αγωνία, να µας βοηθήσετε, ώστε να µην έχουµε
συνέχεια µηνύσεις από ανθρώπους που πρόσκεινται σε σας, να
µην έχουµε παρεµποδίσεις στο να µπουν σπιτάκια, να έχουµε τη
δυνατότητα να φτιάξουµε προαναχωρησιακά κέντρα.

Επίσης, θέλω να επανορθώσω κάτι, για το οποίο πάλι, νοµίζω,
δεν είπατε την αλήθεια. Αυτό το οποίο ισχυρίζοµαι είναι ότι φέτος
ο τουρισµός στα νησιά, χάρη στις προσπάθειες της Κυβέρνησης
και των τοπικών αρχών -δεν το αρνούµαι αυτό- είχε µια πολύ ση-
µαντική άνοδο. Όµως, τα νησιά πλήττονται από το µεταναστευ-
τικό ρεύµα. Αυτό δεν το αρνηθήκαµε. Όσο υπάρχει το µετα-
ναστευτικό ρεύµα, είναι λογικό ότι ο τουρισµός των νησιών θα
υφίσταται τις διακυµάνσεις του ρεύµατος. Η προσπάθεια που κά-
ναµε φέτος και η συµφωνία Ευρώπης - Τουρκίας επέτρεψε την
άνοδο του τουρισµού. Θα συνεχίσουµε αυτή την προσπάθεια. 

Νοµίζω ότι είναι καιρός να γίνουν έργα και να µην έχουµε εδώ
πράγµατα τα οποία µετά θα αποδεικνύουν απλά ότι ο τάδε κύ-
ριος Βουλευτής ή ο άλλος κύριος Βουλευτής υπερασπίστηκε
κάτι που δεν υπάρχει έτσι όπως το λέει, αλλά πρακτικά δεν βοή-
θησε στο να φτιαχτεί και να βοηθηθεί η κατάσταση σε αυτό το
νησί. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Καµµένος): Ευχαριστώ πολύ, κύ-
ριε Υπουργέ.

Παρακαλώ, κύριε Βαρβιτσιώτη, έχετε τρία λεπτά για τη δευτε-

ρολογία σας. 
ΜΙΛΤΙΑΔΗΣ ΒΑΡΒΙΤΣΙΩΤΗΣ: Τρία πράγµατα θέλω να πω.
Πρώτα απ’ όλα, κύριε Υπουργέ, είστε δυο στην πολιτική ηγε-

σία. Θα µπορούσε να έρθει ο Αναπληρωτής. Εκτός κι αν τον
έχετε για διακοσµητικούς λόγους. Γιατί στο Κοινοβούλιο οφείλει
να έρχεται κάποιος από την πολιτική ηγεσία και να απαντά. 

Δεύτερον: Μου λέτε αν νοιάζοµαι εγώ προσωπικά ή όχι για την
κατάσταση στα νησιά. 

Κύριε Υπουργέ, το να νοιάζεστε στην ψυχή σας δεν ενδιαφέρει
κανέναν. Το πώς νοιάζεστε µε έργα, απασχολεί. Γι’ αυτό είστε
Υπουργός. Αν δεν θέλετε να είστε Υπουργός και θέλετε να είστε
ένας απλός πολίτης και να παρακολουθείτε τα τεκταινόµενα, πη-
γαίνετε σπίτι σας. Άλλωστε, νοµίζω πως πολλές φορές αυτό λέτε
ότι θέλετε πραγµατικά να κάνετε. Μέχρι τώρα µε την πολιτική
σας δεν νοιάζεστε. Δυστυχώς, δεν νοιάζεστε! Έχετε αποτύχει σε
όλα τα µέτωπα. Υπουργείο δεν έχετε. Ενάµιση χρόνο τώρα δεν
έχετε καταφέρει να το στήσετε. Αποσυµφόρηση στα νησιά δεν
έχετε καταφέρει να κάνετε. Ανθρώπινη αντιµετώπιση των µετα-
ναστών δεν παρέχετε. Αξιοπρεπή διαβίωση δεν προσφέρετε. 

Άκουσα να λέτε ότι πρώτη φορά ακούσατε ότι στηρίζουµε τη
συµφωνία Ευρώπης - Τουρκίας. Δεν το κατάλαβα. Απ’ όταν είχε
γίνει, πάντοτε τη στηρίζαµε και λέγαµε ότι είναι ευθύνη της ελ-
ληνικής κυβέρνησης να τη λειτουργήσει. Να µην γίνει η ελληνική
κυβέρνηση έρµαιο των διαθέσεων των τουρκικών αρχών. 

Εγώ θα καταθέσω τα στοιχεία έτσι όπως τα βγάζει η Ύπατη
Αρµοστεία: Μόνο 1.531 επιστροφές βάσει της κοινής δήλωσης
Ευρωπαϊκής Ένωσης-Τουρκίας. Θα το καταθέσω στα Πρακτικά.

Θα σας καταθέσω στα Πρακτικά, κύριε Υπουργέ, τις αφίξεις
πάλι βάσει της Ύπατης Αρµοστείας, γιατί πλέον το Υπουργείο
σας έχει χάσει την αίσθηση της ενηµέρωσης των πολιτών. Μόνο
για το Ανατολικό Αιγαίο µας δίνετε στοιχεία. Για όλη την υπό-
λοιπη Ελλάδα δεν δίνετε πλέον στοιχεία στη δηµοσιότητα. Έχετε
σταµατήσει να τους καταµετράτε σε όλη την υπόλοιπη Ελλάδα. 

Οι αφίξεις, λοιπόν, το 2017 ήταν 29.718. Είναι ο χαµηλότερος
αριθµός που έχει έρθει στο Αιγαίο τα τελευταία χρόνια. Να σας
πω; Επειδή λέτε ότι νοιάζεστε, ότι προσπαθείτε κ.λπ., να σας πάω
στο πιο ευαίσθητο θέµα, στο θέµα των ασυνόδευτων ανηλίκων.
Ενώ αυξάνουν µε γεωµετρική πρόοδο τα ασυνόδευτα ανήλικα
σήµερα στη χώρα µας -είναι κοντά στις 2.500- οι θέσεις που
έχετε διαθέσιµες για τα ασυνόδευτα ανήλικα µειώνονται. Από
1.300 έχουµε πάει στις 1.083. Δεν το λέω εγώ. Το Εθνικό Κέντρο
Αλληλεγγύης το λέει, µία κυβερνητική υπηρεσία στην οποία
έχετε αναθέσει αυτά τα στοιχεία. 

Θέλετε να µας πείτε πού νοιάζεστε, για ποιον νοιάζεστε; Το
µόνο για το οποίο νοιάζεστε, τελικά, είναι να µπορείτε να πηγαί-
νετε στα νησιά κάποια στιγµή χωρίς να σας υποδέχονται οι κά-
τοικοι µε φωνές, διαµαρτυρίες και να σας φυγαδεύουν από τις
πίσω πόρτες. 

Νοιαστείτε, τουλάχιστον, γι’ αυτό, να πάτε στα νησιά κάποια
στιγµή και να σας υποδεχτούνε ως έναν σοβαρό, υπεύθυνο συ-
νοµιλητή και να µην σας κλείνουν τις πόρτες και να µην σας λένε
ότι δεν είσαστε ευπρόσδεκτος πλέον. 

Γιατί έχει προκληθεί αυτό; Η Νέα Δηµοκρατία φταίει; Η Νέα
Δηµοκρατία προκαλεί όλους αυτούς τους κατοίκους; Η Νέα Δη-
µοκρατία προκαλεί τους δηµάρχους των νησιών να βγαίνουν
κάθε µέρα εναντίον σας; Η Νέα Δηµοκρατία προκαλεί όλες τις
µη κυβερνητικές οργανώσεις, όλους τους διεθνείς οργανισµούς
να λένε ότι η κατάσταση είναι στο εδώ και µη παρέκει; Η Νέα Δη-
µοκρατία; 

Αν ήµασταν τόσο ικανοί να προκαλέσουµε τόσο µεγάλη συζή-
τηση γύρω από την ανικανότητα και την αναποτελεσµατικότητά
σας, τότε µε συγχωρείτε, θα έπρεπε να µας αποδώσετε εύσηµα.
Εµείς, όµως, δεν ζητάµε τέτοιου είδους εύσηµα. Εµείς ζητάµε
πραγµατικά να εφαρµόσετε µια συγκεκριµένη πολιτική που θα
ανακουφίσει τα νησιά και θα εξασφαλίσει αυτό που πρέπει, αν-
θρώπινες συνθήκες διαβίωσης, γρήγορη απονοµή του ασύλου,
φύλαξη των συνόρων έτσι όπως πρέπει και βέβαια επιστροφές
βάσει της κοινής δήλωσης.

Καταθέτω και τα στοιχεία του ΕΚΚΑ στη Βουλή. Διαβάστε τα,
κύριε Υπουργέ.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Μιλτιάδης Βαρβιτσιώτης κα-
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ταθέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία
βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Καµµένος): Ευχαριστώ πολύ, κύ-
ριε Βαρβιτσιώτη.

Παρακαλώ, κύριε Υπουργέ, έχετε το λόγο για τη δευτερολογία
σας για τρία λεπτά.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΟΥΖΑΛΑΣ (Υπουργός Μεταναστευτικής Πολιτι-
κής): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.

Κοιτάξτε. Δεν είστε τόσο ικανοί ώστε να αποτρέψετε στο τέλος
να εφαρµοστεί µια πολιτική µε βάση το διεθνές δίκαιο για τη µε-
τανάστευση. Υπήρξατε, όµως, εξόχως ανίκανοι στο να παραδώ-
σετε τη χώρα οχυρωµένη απέναντι σε αυτά τα οποία προέβλεπε
κανείς ότι θα βρεθούν. 

Και εσείς, κύριε Βαρβιτσιώτη, έχω διαβάσει άρθρο σας στην
«ΚΑΘΗΜΕΡΙΝΗ» το 2014, το προβλέπατε. Τίποτα. 

Για τα ανήλικα: Τριακόσιες θέσεις παρέλαβε η Κυβέρνηση,
κύριε Βαρβιτσιώτη. Σήµερα, έχουµε χίλιες επτακόσιες θέσεις για
τα ανήλικα και συνεχίζουµε να φτιάχνουµε. Δεν πρέπει, όµως,
κανείς κάτω από µια τάχα µου αθωότητα να υποκρίνεται. 

Βεβαίως, όσες θέσεις και να φτιάχνουµε πάντα ο αριθµός των
ασυνόδευτων ανηλίκων πολύ εύκολα -εξαρτάται από τη ροή- θα
υπερβαίνει τις υπάρχουσες θέσεις. Εάν υπάρχει µια εκτίµηση να
φτιάξουµε είκοσι χιλιάδες θέσεις για ανήλικα να υπάρχουν, να
µας το προτείνετε, δεν είναι η δική µας πρόταση.

Επίσης, τώρα περνάει και το νοµοσχέδιο για την επιτροπεία,
το οποίο θα δώσει ακόµα µια βοήθεια σε αυτό. 

Ξέρετε, όµως, για τι µιλάµε σήµερα; Από τριακόσιες θέσεις
έχουµε φτάσει στις χίλιες επτακόσιες περίπου...

ΜΙΛΤΙΑΔΗΣ ΒΑΡΒΙΤΣΙΩΤΗΣ: Χίλιες ογδόντα τρείς.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΟΥΖΑΛΑΣ (Υπουργός Μεταναστευτικής Πολιτι-

κής): Χίλιες επτακόσιες µαζί µε τα safe zones, τα οποία γίνονται
αποδεκτά και συζητιούνται σε όλα τα συνέδρια και ετοιµαζόµα-
στε και προχωράµε για να φτιάξουµε άλλες χίλιες θέσεις. Και
πάλι, όµως, θα υπάρχουν ακάλυπτα και πάλι θα προσπαθούµε.

Αυτό το οποίο πρέπει να γίνει σαφές είναι ότι υπάρχει ένα σι-
σύφειο έργο, ανεβάζεις την πέτρα επάνω και πάντα εξαρτάται
από τη ροή.

Αφήστε µε να σας πω, επίσης, κάτι. Δεν νοιάζοµαι για την ψυχή
µου, για την ψυχή µου νοιάζοµαι εγώ, νοιάζεστε εσείς, νοιάζονται
όλοι. Τα έργα το λένε. Κάνουµε πάρα πολλά έργα σε ένα πεδίο
όπου παραλάβαµε τίποτα. Είχατε εβδοµήντα χιλιάδες αφίξεις,
δεν είχατε καταγραφές, δεν είχατε χώρους διαβίωσης παρά µο-
νάχα κάποιες φυλακές, δεν χορηγούσατε συσσίτια, ήταν µέσα
στα χωράφια, γινόταν εδώ πέρα ένας µικρός χαµός.

Καθιερώσατε τη χώρα µας σαν µια χώρα transit στο διεθνές
δουλεµπόριο και τώρα έρχεστε και µιλάτε για τα ανθρώπινα δι-
καιώµατά τους. Τα υπερασπιζόµαστε. Στο µέτρο του δυνατού µε
τη βοήθεια της Ευρωπαϊκής Ένωσης έχουµε πάρει best practices
από τον Οργανισµό Ηνωµένων Εθνών για τις προσπάθειες που
έχουµε κάνει στην ενδοχώρα. Προσπαθούµε συνέχεια για τα
νησιά. Θα υποστηρίξουµε τη συµφωνία Ευρώπης - Τουρκίας. Θα
δηµιουργήσουµε αυτές τις συνθήκες. Σας είπα για το νόµο του
ασύλου, διάφορα νοµοθετήµατα που ετοιµάζονται τώρα. 

Γιατί βλέπετε, κύριε Βαρβιτσιώτη, αυτό που εσείς λέτε «επα-
ναπροωθήσεις» φαντάζοµαι από νεανική ορµή είναι οι επιστρο-
φές, γιατί οι «επαναπροωθήσεις» είναι παράνοµες. Είναι οι επι-
στροφές, οι οποίες πρέπει να γίνονται µε βάση το διεθνές δίκαιο
και το διεθνές δίκαιο περιλαµβάνει την υπηρεσία ασύλου, όπου
υπάρχει µια κατάχρηση του δικαιώµατος, αλλά είµαστε υποχρε-
ωµένοι να το εξετάσουµε ad hoc και individualy και για αυτό τον
λόγο υπάρχουν καθυστερήσεις. Πιστεύουµε ότι µε το καινούργιο
νοµοσχέδιο αυτές θα λυθούν.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Καµµένος): Ευχαριστώ πολύ,
κύριε Υπουργέ.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω
στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω
δυτικά θεωρεία, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση
της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για
την ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουρ-
γίας της Βουλής, τριάντα δύο µαθητές και µαθήτριες και τρεις

εκπαιδευτικοί συνοδοί από το 4ο Δηµοτικό Σχολείο Νικαίας. 
Η Βουλή τούς καλωσορίζει. 

(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)
Προχωράµε στη συζήτηση της τέταρτης µε αριθµό 962/31-1-

2018 επίκαιρης ερώτησης δεύτερου κύκλου του Ανεξάρτητου
Βουλευτή Β’ Αθηνών κ. Ευσταθίου Παναγούλη προς τον Υπουρ-
γό Μεταναστευτικής Πολιτικής, µε θέµα: «Επαίσχυντη και επικίν-
δυνη η απόφαση της «Αριστερής» Κυβέρνησης για την ακύρωση
ασύλου στον αξιωµατικό της Αεροπορίας «OZKAYNAKCI SULEY-
MAN»». 

Παρακαλώ, κύριε Παναγούλη, έχετε τον λόγο για την πρωτο-
λογία σας.

ΕΥΣΤΑΘΙΟΣ ΠΑΝΑΓΟΥΛΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, η ερώτηση δεν
είναι από τις 31 Ιανουαρίου, είναι από τις 3 Ιανουαρίου. Θα
ήθελα, όµως, να σας παρακαλέσω να διαβιβάσετε στον κύριο
Πρόεδρο της Βουλής ότι είναι απαράδεκτη η κατάσταση που επι-
κρατεί µε τις επίκαιρες ερωτήσεις. Δεν µπορεί να έρχεται για συ-
ζήτηση µετά από δύο µήνες. Σε λίγο θα τους έχει παραδώσει
στην Τουρκία τους πρόσφυγες αξιωµατικούς η Κυβέρνηση και
µετά θα έρθει να συζητηθεί η ερώτηση.

Μπαίνω στο θέµα. Είναι γνωστό, κύριε Πρόεδρε, ότι τον Ιούλιο
του 2016 ο Τούρκος αξιωµατικός Suleyman Ozkaynakci έφτασε
στην Ελλάδα µε άλλους επτά αξιωµατικούς, που είχαν φύγει από
την Τουρκία. Ένας από αυτούς είχε ζητήσει άσυλο και του ενε-
κρίθη από την 3η Ανεξάρτητη Δευτεροβάθµια Επιτροπή Ασύλου,
η οποία, αφού εξέτασε ενδελεχώς την περίπτωσή του, τα πραγ-
µατικά περιστατικά, εξέδωσε πολυσέλιδη απόφαση –πιστεύω να
είχε προλάβει ο κ. Μουζάλας να διαβάσει την πολυσέλιδη από-
φαση, πριν κάνει την ένστασή του- µε την οποία επιβεβαίωσε την
κρίση της υπηρεσίας ασύλου σε πρώτο βαθµό ότι ο Τούρκος
στρατιωτικός τυγχάνει πρόσφυγας, σύµφωνα µε τη διεθνή Σύµ-
βαση της Γενεύης, δηλαδή υπήκοος τρίτης χώρας, ο οποίος, συ-
νέπεια βάσιµου φόβου δίωξης λόγω πολιτικών πεποιθήσεων,
βρίσκεται εκτός της χώρας της ιθαγενείας του και δεν επιθυµεί
να θέσει εαυτόν υπό την προστασία της εν λόγω χώρας. 

Ειδικότερα, η επιτροπή, λαµβάνοντας υπ’ όψιν τις παραδοχές
της Διεθνούς Αµνηστίας, των διεθνών συµβάσεων, του Ευρωπαϊ-
κού Συµβουλίου και άλλων διεθνών οργανισµών για την απαρά-
δεκτη κατάσταση που επικρατεί στην Τουρκία στο επίπεδο των
ανθρωπίνων δικαιωµάτων, µε τα βασανιστήρια, τις άθλιες συν-
θήκες κράτησης, τους βιασµούς, τις φυλακίσεις και τους εξευ-
τελισµούς να βρίσκονται σε πρώτο πλάνο και το ένταλµα σύλλη-
ψης των τουρκικών αρχών, ορθώς έκρινε ότι υφίσταται κίνδυνο. 

Κι έρχεστε εσείς, κύριε Υπουργέ, πριν το µελάνι στεγνώσει -
άγνωστο για ποιον λόγο- και ζητάτε µε αίτηση ακύρωσης να ακυ-
ρωθεί η άνω απόφαση να χορηγηθεί άσυλο στον εν λόγω
αξιωµατικό. 

Φαίνεται, κύριε Υπουργέ, ότι έχετε λησµονήσει την πρόσφατη
ιστορία της Ελλάδας, όταν πρόσφυγες Έλληνες διωκόµενοι από
την χούντα είχαµε καταφύγει σε ξένες χώρες και µας είχαν δώσει
όχι µόνο άσυλο, αλλά και ταξιδιωτικά έγγραφα και κυκλοφορού-
σαµε. Φαίνεται ότι ξεχνάτε ότι υπάρχει περίπτωση Έλληνα αξιω-
µατικού που αρνήθηκε να υπηρετήσει τη χούντα, είχε πάει στο
Ισραήλ, είχε ζητήσει άσυλο και όχι µόνο δεν του το έδωσαν, αλλά
τον παρέδωσαν χειροδέσµιο στη χούντα και εξαφανίστηκε κατά
τη διάρκεια της διαδροµής. Φαίνεται ότι ξεχνάτε, κύριε Υπουργέ,
ότι όταν το «ΒΕΛΟΣ» έφτασε στην Ιταλία, το υποδέχτηκαν οι ιτα-
λικές αρχές και παρεχώρησαν όχι µόνο άσυλο, αλλά τους έδω-
σαν και ταξιδιωτικά έγγραφα και πολλοί από τους αξιωµατικούς
εκείνους έπιασαν δουλειά σε διάφορα πλοία. 

Κι ερχόσαστε εσείς, κάθε τόσο, να µας λέτε ότι «εµείς η Αρι-
στερή Κυβέρνηση…». Δεν είσαστε Αριστερά, γιατί η Αριστερά
έχει ανθρωπισµό, και δεν έχετε καθόλου ανθρωπισµό. 

Να σας πω ποια θα είναι η κατάληξη των οκτώ αξιωµατικών;
Κύριε Υπουργέ, µια ωραία πρωία θα εξαφανιστούν από εκεί και
θα τους έχουν αρπάξει οι µυστικές υπηρεσίες της Τουρκίας.

Τι θα συµβεί, κύριε Υπουργέ, µε τους οκτώ; Γιατί κάνατε την
προσφυγή; Γιατί ακυρώσατε την απόφαση της επιτροπής; Ποιοι
σας το επέβαλαν αυτό; Δεν πιστεύω ότι από µόνος σας ξυπνή-
σατε ένα πρωί και είπατε ότι στον Σουλεϊµάν δεν πρέπει να του
χορηγηθεί άσυλο.
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Καµµένος): Κύριε Παναγούλη, να
επανέλθετε στη δευτερολογία σας; 

ΕΥΣΤΑΘΙΟΣ ΠΑΝΑΓΟΥΛΗΣ: Δύο λεπτά, κύριε Πρόεδρε. Είναι
ένα εξαιρετικά σοβαρό θέµα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Καµµένος): Το κατανοώ, αλλά εί-
µαστε ήδη στα πέντε λεπτά. Έχετε άλλα τρία. Θα σας δώσω
ανοχή στη δευτερολογία σας.

ΕΥΣΤΑΘΙΟΣ ΠΑΝΑΓΟΥΛΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, είναι ένα σοβαρό
θέµα και η ιστορία η δική µας είναι πρόσφατη. Όσοι ζήσαµε εκεί-
νες τις καταστάσεις έχουµε –να µου επιτρέψετε- µια ευαισθησία.

Γι’ αυτούς τους λόγους, κύριε Υπουργέ, πρέπει να σταµατή-
σετε να παρεµβαίνετε. Κάνετε αυτό που σας υποδεικνύουν.
Ποιοι; Τους ξέρουµε όλους. Έχετε γίνει έρµαιο πλέον οργανώ-
σεων που δίνουν εντολές στην Κυβέρνηση για πολλά πράγµατα.

Γι’ αυτούς τους λόγους, κύριε Υπουργέ, πιστεύω µεθαύριο,
στις 15 του Φλεβάρη, που εξετάζεται πάλι η περίπτωση του συγ-
κεκριµένου Τούρκου αξιωµατικού και άλλων αξιωµατικών, να µην
παρέµβετε ωµά για να µην δοθεί άσυλο στους συγκεκριµένους.

Και τελειώνω µε αυτό, κύριε Πρόεδρε. Είναι απαράδεκτο αυτό
που έγινε. Ήρθε το άσυλο και λες και ήταν ο Γιαγκούλας δεκά-
δες αστυνοµικοί τον µετέφεραν σπρώχνοντας προς το Αστυνο-
µικό Τµήµα εκεί που κρατούνται και άλλοι αξιωµατικοί. Αν τον
ειδοποιούσατε: «Παρουσιάσου, κύριε Σουλεϊµάν», δεν θα ερχό-
ταν; Θα ερχόταν. Θέλουν να δείξουν µε αυτόν τον τρόπο ότι
έχουν και το µαχαίρι και το πεπόνι.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Καµµένος): Ευχαριστούµε πολύ.
Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο για την απάντησή σας στην

πρωτολογία για τρία λεπτά.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΟΥΖΑΛΑΣ (Υπουργός Μεταναστευτικής Πολιτι-

κής): Κύριε Παναγούλη, έχω ένα πολύ σοβαρό πρόβληµα. Αισθά-
νοµαι έναν απίστευτο σεβασµό στην ιστορία της οικογενείας
σας. Όταν το «ΒΕΛΟΣ» ήρθε στην Ιταλία, εγώ ήµουν εκεί. Όταν
αδελφός σας ήταν εκεί, εγώ ήµουν εκεί. Εποµένως, ο σεβασµός
που νιώθω για το όνοµα και την ιστορία που έγραψε το όνοµα µε
αναγκάζει να κρατήσω χαµηλούς τόνους, δεν σας δίνει όµως
εσάς το δικαίωµα –κατά την άποψή µου- να ξεχνάτε και να αµαυ-
ρώνετε αυτήν την ιστορία. Αυτό, όµως, είναι δική σας επιλογή.
Ο καθένας µας κρίνεται από αυτά που λέει.

Πρώτον, η επιστροφή στην Τουρκία των Τούρκων αιτούντων
άσυλο αποκλείστηκε µέσα από νόµιµες δικαστικές διαδικασίες
και αποκλείστηκε οριστικά. Αυτό υποκρύπτεται και η συζήτηση
γίνεται σαν να πρόκειται να επιστραφούν στην Τουρκία ή όχι, ενώ
το διακύβευµα δεν είναι αυτό.

Δεύτερον, δεν υπήρξε εντελώς καµµία παρέµβαση. Ακολου-
θήθηκε η νόµιµη διαδικασία η οποία θα ακολουθηθεί για όλους
τους οκτώ αιτούντες Τούρκους άσυλο έτσι κι αλλιώς. Αυτό κα-
τοχυρώνει και κατοχυρώνεται την ανεξαρτησία και από την ανε-
ξαρτησία του δικαιϊκού µας συστήµατος και της δικαιοσύνης,
καµµία παρέµβαση. Η άσκηση νόµιµου δικαιώµατος δεν είναι πα-
ρέµβαση.

Είπατε κάτι το οποίο, εάν δεν ήσασταν ο κ. Παναγούλης, θα
σας έλεγα ότι είναι ωµό ψέµα, είστε όµως ο Παναγούλης και σας
λέω ότι δεν είναι αλήθεια. Σε πρώτο βαθµό εξαιρέθηκαν από το
άσυλο µε µια εξίσου πολυσέλιδη διαδικασία. Σε κανέναν βαθµό
δεν υπήρξε παρέµβαση της Κυβέρνησης. Θα ολοκληρωθεί η νο-
µική διαδικασία και θα γίνει ό,τι η νοµική διαδικασία αποφασίσει
και µπορεί και για τους οκτώ να µην είναι ίδια για όλους. Να είναι
έτσι στον έναν και έτσι στον άλλο. Η Κυβέρνηση ενδιαφέρεται,
χωρίς παρεµβάσεις, να κριθεί σε όλο το νοµικό βάθος αυτή η
υπόθεση.

Για ποιον λόγο; Για τον λόγο ότι η Τουρκία είναι γείτονας
χώρα, είναι χώρα µε συγκεκριµένα προβλήµατα, στην οποία,
όµως, κύριε Παναγούλη, είµαστε µαζί σε οργανισµούς, συµπράτ-
τουµε σε ασκήσεις, συµπράττουµε σε διάφορα πράγµατα, συµ-
µετέχουµε σε ευρωπαϊκούς οργανισµούς, συµµετέχουµε στο
ΝΑΤΟ, έχουµε µια γειτονία η οποία δηµιουργεί καταστάσεις. 

Αυτό για το οποίο θα µπορούσε να κριθεί η Κυβέρνηση -διότι
εγώ υπέγραψα µια κυβερνητική απόφαση και σωστά- ήταν αν
έκανε παρέµβαση ή όχι. Δεν έκανε καµµία παρέµβαση. Απόδειξη
του ότι δεν έκανε καµµία παρέµβαση είναι οι διαφορετικές από-
ψεις οι οποίες αναπτύσσονται και τις οποίες, κύριε Παναγούλη,

θα µου επιτρέψετε να πω ότι κι εσείς κι εγώ είναι καλύτερα να το
αφήσουµε στη δικαιοσύνη, παρά να προσπαθούµε µέσα στο Κοι-
νοβούλιο µέσα από συναισθήµατα σωστά ή λάθος να δώσουµε
τη δική µας άποψη. Δεν αφορά τη νοµική διαδικασία η δική µου
άποψη, δεν την αφορά ούτε η δική σας άποψη. Αφήστε τους δι-
καστές να κρίνουν. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Καµµένος): Ευχαριστώ πολύ, κύ-
ριε Υπουργέ. 

Κύριε Παναγούλη, έχετε τον λόγο για τρία λεπτά, για τη δευ-
τερολογία σας. 

ΕΥΣΤΑΘΙΟΣ ΠΑΝΑΓΟΥΛΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, ο κ. Μουζάλας
έχει βγάλει την απόφασή του. Θα σας θυµίσω, κύριε Υπουργέ,
ότι πριν λίγο καιρό είχατε δώσει µια συνέντευξη, αν δεν κάνω
λάθος, στον κ. Παπαχελά. Και είχατε πει εκεί ότι υπάρχουν βάσι-
µες ενδείξεις ότι οι συγκεκριµένοι αξιωµατικοί και ο συγκεκριµέ-
νος, ο Σουλεϊµάν, είχαν πάρει µέρος στον πραξικόπηµα. 

Πρέπει να γνωρίζετε -δεν είναι ανάγκη να είναι κάποιος νοµι-
κός, κύριε Υπουργέ- ότι µε ενδείξεις, µε «νοµίζω» και µε «πι-
στεύω» δεν µπορεί να καταδικάσουµε κανέναν. Πήρατε θέση,
κύριε Υπουργέ, στη συνέντευξη αυτή που δώσατε πριν είκοσι
µέρες περίπου. Τι πάει να πει υπάρχουν βάσιµες ενδείξεις; Και
τα στοιχεία ποιος σας τα έδωσε; Ένα ανελεύθερο καθεστώς που
συλλαµβάνει, βασανίζει, που έχει καταδικαστεί από τις ευρωπαϊ-
κές διεθνείς οργανώσεις. Κι έρχεστε και µας λέτε εσείς ότι υπάρ-
χουν βάσιµες ενδείξεις. Καµµία ένδειξη δεν υπάρχει. Είδατε
µόλις προχθές ότι εξήντα τέσσερις Τούρκοι καταδικάστηκαν σε
ισόβια δεσµά µετά από φυλακίσεις, βασανιστήρια, προπηλακι-
σµούς. Γι’ αυτόν τον λόγο, κύριε Υπουργέ, οι ενδείξεις, τα «νο-
µίζω» και τα «πιστεύω», τα οποία εφαρµόζονται τις τελευταίες
ηµέρες εδώ, δεν ισχύουν. Οι συγκεκριµένοι αξιωµατικοί ήταν αν-
τίθετοι µε το καθεστώς που υπάρχει σήµερα στην Τουρκία και
κατέφυγαν στη χώρα µας. Κι εµείς αντί να τους προστατεύ-
σουµε, τους διαποµπεύουµε. 

Και θέλω να µου απαντήσετε το εξής: Όταν ανεστάλη, καλώς
ή κακώς -καλώς για εσάς, κακώς όµως- µετά την προσφυγή σας
το άσυλο στον συγκεκριµένο Τούρκο αξιωµατικό, στείλατε πλει-
άδα αστυνοµικών να τον κουβαλάνε, σπρώχνοντας, πίσω στο
σταθµό χωροφυλακής που φιλοξενούνται και οι υπόλοιποι. Αν
τον είχατε ειδοποιήσει, κύριε Υπουργέ, δεν θα επέστρεφε; Θα
επέστρεφε. Διότι αισθάνεται ανασφαλής εδώ στη χώρα µας σή-
µερα. 

Για τους λόγους αυτούς, κύριε Υπουργέ, και πολλούς άλλους
να σταµατήσει αυτό το παραµύθι που έχει η Κυβέρνησή σας, ότι
είσαστε Αριστερή Κυβέρνηση. Όχι µόνο δεν είσαστε Αριστερή
Κυβέρνηση, αλλά είστε µια Κυβέρνηση «διαλέγετε και παίρνετε».
Το βλέπουµε κι αυτές τις µέρες µε ένα υποτιθέµενο σκάνδαλο
και διασύρετε πρόσωπα από το ελληνικό Κοινοβούλιο και έχετε
µάρτυρες κουκουλοφόρους. Έχετε µάρτυρες κουκουλοφόρους!

Θα σας άρεσε, κύριε Υπουργέ, να πω και εγώ ότι είδα ή άκου-
σα ή µου είπε η γειτόνισσα ότι ο κύριος τάδε έκανε αυτό; Είναι
απαράδεκτα αυτά που συµβαίνουν στη χώρα µας.

Κύριε Πρόεδρε, θέλω να τελειώσω µε το εξής: Οφείλει η Κυ-
βέρνηση να προστατεύσει τους διωκόµενους από καθεστώτα
όπως της Τουρκίας, να τους φιλοξενήσει, να τους περιθάλψει.
Και επειδή µου είπατε ότι είσαστε και εσείς στο «ΒΕΛΟΣ ΙΙ», πε-
ρίµενα µια µεγαλύτερη ευαισθησία από εσάς. Δεν πήρατε µόνο
σας την απόφαση, κύριε Υπουργέ, να κάνετε την ένσταση, την
έφεση. Σας την επέβαλαν. 

Και θα σας θυµίσω και κάτι άλλο. Όταν είχε έρθει ο κ. Ερντο-
γάν εδώ, ούτε λίγο ούτε πολύ ο κ. Πρωθυπουργός του είπε ότι
θα επιστρέψει τους οχτώ στους Τούρκους. Αντί να του πει ότι
εδώ έχουµε δικαιοσύνη, έχουµε δηµοκρατία, είµαστε η χώρα που
δίδαξε τη δηµοκρατία σε ολόκληρο τον κόσµο, του είπε ότι θα
επιστρέψουν. Είναι απαράδεκτες οι δηλώσεις και του κυρίου
Πρωθυπουργού και αυτό που κάνατε εσείς, κύριε Υπουργέ.

Και γνωρίζω πολύ καλά ότι πήρατε εντολή να το κάνετε. Και
είχατε δύο δρόµους: ή να εκτελέσετε την εντολή ή να πείτε αντίο
στα υπουργικά έδρανα.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Καµµένος): Ευχαριστώ πολύ,

κύριε Παναγούλη.
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Τον λόγο έχει ο κύριος Υπουργός για την απάντησή του για
τρία λεπτά.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΟΥΖΑΛΑΣ (Υπουργός Μεταναστευτικής Πολιτι-
κής): Εγώ θλίβοµαι, αλλά αυτό είναι µια δική µου υπόθεση.

Δεν ξέρω να σας πω τι θέλει ο καθένας να αποδείξει εδώ. Ξε-
κινήσαµε από ένα πολύ συγκεκριµένο θέµα. Δόθηκε η ευκαιρία,
µια που έχουµε το µικρόφωνο, να πούµε και για τη «NOVARTIS»,
να πούµε και για το εάν είναι αριστερή η Κυβέρνηση. Αυτό γίνεται
συνέχεια. Ο καθένας εκτίθεται απ’ αυτά που λέει.

Θα πω πολύ γρήγορα δύο πράγµατα. Ο Πρωθυπουργός δή-
λωσε στον κ. Ερντογάν ότι στην Ελλάδα λειτουργεί κράτος δι-
καίου. Η Κυβέρνηση λειτουργεί ως η Ελλάδα να ήταν –που είναι-
κράτος δικαίου και εφαρµόζει τον νόµο. Οποιαδήποτε παρέµ-
βαση στη νοµοθετική διαδικασία αποτελεί παραβίαση του κρά-
τους δικαίου. Αυτό δεν γίνεται από την Κυβέρνηση. Ας ελέγξει ο
ερωτών ή άλλοι που ασχολούνται µε αυτό, εάν γίνεται απ’ αυ-
τούς. 

Κάποτε, δηλαδή, η απόφαση θα βγει. Αυτή η απόφαση, όποια
και εάν είναι, αρέσει ή δεν αρέσει, είναι απόφαση της δικαιοσύ-
νης. Και αυτό είναι το κράτος δικαίου. 

Δεν θα µιλήσω άλλο. Κύριε Παναγούλη, το λέω µε καλή καρ-
διά. Εκµεταλλεύεστε το ότι έχω έναν βαθύτατο σεβασµό στην
ιστορία σας. Θα πρέπει και εσείς δείξετε έναν τέτοιο σεβασµό
στη δική σας ιστορία.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Καµµένος): Ευχαριστώ πολύ τον
Υπουργό.

Προχωρούµε στη µε αριθµό 2433/9-1-2018 αναφορά - ερώ-
τηση του Βουλευτή Χίου της Νέας Δηµοκρατίας κ. Νότη Μητα-
ράκη προς τον Υπουργό Μεταναστευτικής Πολιτικής, µε θέµα:
«Αποζηµίωση κατοίκων Χίου από ζηµιές συνεπεία του µετανα-
στευτικού».

Τον λόγο έχει ο κ. Μηταράκης για την πρωτολογία του για δύο
λεπτά.

ΝΟΤΗΣ ΜΗΤΑΡΑΚΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κατέθεσα αυτή τη γραπτή ερώτηση στις 9 Ια-

νουαρίου και επειδή δεν απαντήθηκε εµπρόθεσµα, όπως ορίζει
ο Κανονισµός, την επανακατέθεσα ως επίκαιρη στη σηµερινή συ-
νεδρίαση. 

Ο κ. Βαρβιτσιώτης έθεσε τα γενικότερα θέµατα του µετανα-
στευτικού. Και δεν µπορώ να µην σχολιάσω κάτι που είπατε. Η
χώρα ήταν οχυρωµένη το 2014, δεδοµένου, πρώτον, των ροών
που εκείνη την εποχή είχαµε και δεύτερον του επιπέδου χρηµα-
τοδότησης που η Ευρωπαϊκή Επιτροπή εκείνη την εποχή είχε κα-
τανείµει στη µεταναστευτική κρίση. 

Αυτό που δεν είχαµε προβλέψει ήταν ότι η επόµενη κυβέρνηση
το 2015 και το 2016 θα άνοιγε τα σύνορα. Ήταν η πολιτική ανοι-
χτών συνόρων των προκατόχων σας. Και έπρεπε να έρθει η συµ-
φωνία της Ευρωπαϊκής Ένωσης µε την Τουρκία -την οποία από
την πρώτη στιγµή χαιρετίσαµε, παρ’ ότι ως κάθε συµφωνία έχει
και θετικά και αρνητικά σηµεία- για να σταµατήσει το υψηλό επί-
πεδο ροών. 

Και φτάσαµε στο 2017 να έχουµε πράγµατι µόνο τριάντα χι-
λιάδες αφίξεις, αλλά ελάχιστες ,1.500, επιστροφές, µε αποτέλε-
σµα τα νησιά του Αιγαίου να σηκώνουν δυσανάλογο βάρος για
την πολιτική σας.

Και είναι αποκλειστική ευθύνη της Κυβέρνησης, πρώτον, η γι-
γάντωση των hot spots. Γι’ αυτό υπάρχουν αντιδράσεις από την
τοπική κοινωνία, όταν προσπαθείτε µε τα ΜΑΤ να βάλετε επι-
πλέον οικίσκους στη ΒΙΑΛ. Τη ΒΙΑΛ που σας την παραχώρησε ο
Δήµος Χίου γιατί από την πρώτη στιγµή η τοπική κοινωνία ήθελε
να βάλει πλάτη στο µεταναστευτικό. Αντιλαµβανόµαστε το πρό-
βληµα. Και δεύτερον, είναι αποκλειστική ευθύνη της Κυβέρνησης
που δεν υπάρχει ΠΡΟΚΕΚΑ, διότι έχετε χάσει παντελώς την αξιο-
πιστία σας και δεν βρίσκετε συνοµιλητές για να συζητήσετε.

Αλλά εγώ θέλω να µιλήσω για κάτι πολύ συγκεκριµένο. Στη
Χίο, όπως και σε άλλα µέρη, ως αποτέλεσµα των µεγάλων µετα-
ναστευτικών ροών έχουν συµβεί πολλές ζηµιές σε οικογενειακές
περιουσίες, σε επαγγελµατικές περιουσίες, σε επιχειρήσεις που
ήταν δίπλα στα hot spots και δεν µπορούν πλέον να λειτουργή-
σουν. 

Καταθέτω και ένα δηµοσίευµα του «ΠΟΛΙΤΗ», που µιλάει για

την προηγούµενη εβδοµάδα, όπου µια οµάδα Αφγανών έσπασε
ένα κατάστηµα, έκλεψε τα πράγµατα που ήταν µέσα και ευτυχώς
τα βρήκε η Αστυνοµία µετά στη ΒΙΑΛ. 

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Νότης Μηταράκης καταθέτει
για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται
στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενο-
γραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Ο Δήµος Χίου σάς έχει κάνει ένα έγγραφο. Υπάρχει επιτροπή
η οποία αξιολόγησε όλα τα αιτήµατα και σας τα έστειλε. Μετά
από πάρα πολλούς µήνες δεν έχετε απαντήσει στη δική ερώ-
τηση, αλλά στείλατε µια επιστολή στον Δήµο Χίου που λέει ότι
δεν καλύπτονται διαφυγόντα κέρδη, κλοπές ποσών, κλοπές συ-
σκευών, ζηµιές αυτοκινήτων, ζηµιές κατοικιών, ζηµιές επαγγελ-
µατικών στεγών. Άρα τι έρχεται το δηµόσιο να κάνει; Σε άλλα
µέρη βέβαια καταθέσατε τροπολογία. 

Σας δίνω την τροπολογία για το Κιλκίς, σας δίνω την τροπολο-
γία για τη Λέσβο.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Νότης Μηταράκης καταθέτει
για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία βρίσκον-
ται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στε-
νογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Στη Χίο, κύριε Υπουργέ, τις ζηµιές που έχουν προκληθεί θα τις
αποζηµιώσετε; Πόσους µήνες θα καθυστερείτε τον κόσµο; Όταν
ήρθατε στο νησί, πριν από µερικές εβδοµάδες και δεν ειδοποιή-
σατε φυσικά κανέναν, το διαβάσαµε στις εφηµερίδες, είπατε ότι
θα δοθούν οι αποζηµιώσεις. Θα δοθούν; Πότε και σε ποιους; Σε
όλες αυτές τις κατηγορίες που λέω δεν θα δοθούν; Ε, τότε δεν
υπάρχει νόηµα αποζηµιώσεων.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Καµµένος): Ευχαριστώ, κύριε
Μηταράκη.

Τον λόγο έχει ο κύριος Υπουργός για τρία λεπτά.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΟΥΖΑΛΑΣ (Υπουργός Μεταναστευτικής Πολιτι-

κής): Είναι µία, κατά την άποψή µου, πολύ σοβαρή ερώτηση στην
οποία θα απαντήσω. 

Εδώ προηγείται κατ’ ανάγκη η αντιπολιτευτική δεινότητα και
ρητορεία περί «εγκατάλειψης», έτσι, αλλιώς, «ήταν οχυρωµένο».
Καµµία οχύρωση! Κοροϊδεύατε τους κουτόφραγκους. Περνού-
σαν εβδοµήντα χιλιάδες άνθρωποι. Κάνατε τη χώρα τράνζιτ. Πή-
γαµε στο Ευρωπαϊκό Συµβούλιο και το αντιµετωπίσαµε. «Ανοικτά
σύνορα», ένα ψεύδος το οποίο έχει αποδειχτεί από τη «FRON-
TEX», από το ΝΑΤΟ, από το Ευρωπαϊκό Συµβούλιο, από το Συµ-
βούλιο των Αρχηγών, από το Υπουργείο Εθνικής Άµυνας, από
όλους, χωρίς λόγο. 

Εποµένως, τίποτα δεν είχατε. Μία ανοχύρωτη χώρα αφήσατε
στη µετανάστευση και προσπαθούµε να τη θεραπεύσουµε µε
επιτυχία, χωρίς αυτό να αναιρεί τις δυσκολίες. 

Και επιτρέψτε µου να σας πω ότι ο Δήµος Χίου δεν παραχώ-
ρησε τη ΒΙΑΛ. Ο Δήµος Χίου πήρε 750.000 ευρώ για τη ΒΙΑΛ.

Επιτρέψτε µου να σας πω ότι ο Δήµος Χίου δεν παραχώρησε
τη Σούδα. Συνεργάστηκε µε τη Σούδα και πήρε πάρα πολλά χρή-
µατα για τη συνεργασία του µε την Ύπατη Αρµοστεία και µε την
Ευρωπαϊκή Επιτροπή και το Υπουργείο Μετανάστευσης.

Επιτρέψτε µου να σας πω ότι ξοδέψαµε πολλά χρήµατα για να
υλοποιήσουµε την πρόταση του Δήµου Χίου για το ΧΑΔΑ, που
την τελευταία στιγµή απεσύρθη.

Επιτρέψτε µου να σας πω ότι θα βάλουµε σπιτάκια στη ΒΙΑΛ.
Και η Παγχιακή Επιτροπή µε την οποία πιστεύω ότι δεν τάσσεστε
ολόψυχα, όπως δείξατε σήµερα, σαν άνθρωπος, σαν προσωπι-
κότητα, ελπίζω να πάψει να καλύπτεται. 

Βεβαίως και είχα ενηµερώσει. Πότε ενηµέρωσα; Όταν µπό-
ρεσα να φύγω. Και τον δήµαρχο είδα και τον περιφερειάρχη είδα
και εσάς σας πήρα τηλέφωνο µήπως ήσασταν εκεί για να βρε-
θούµε. Τι να κάνουµε; Φεύγω ξαφνικά, έρχοµαι ξαφνικά. Είναι
ένα Υπουργείο το οποίο αντί να έχει γραφείο, έχει ελικόπτερο
και τρέχει.

Να σας πω, όµως, τώρα για την ουσία. Η τροπολογία, κύριε
Μηταράκη, για τις αποζηµιώσεις για τους Χαλκειούς και για τη
Σούδα θα κατατεθεί µέσα στο νοµοσχέδιο που θα κατατεθεί
τώρα, τις επόµενες µέρες και που αφορά συνολικότερα ζητή-
µατα της µετανάστευσης. Έτσι έγινε, αν θυµόσαστε, και µε τη
Μόρια. 
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Θέλω να σας πω ότι συµµερίζοµαι απόλυτα τις δυσκολίες, που
οι κάτοικοι των Χαλκειών αντιµετωπίζουν εξαιτίας του µετανα-
στευτικού ρεύµατος και του αριθµού των µεταναστών. Θα απο-
ζηµιώσουµε ό,τι µε βάση τον νόµο αποζηµιώνεται. Αυτό το οποίο
είπατε κάπως περιφρονητικά δεν ισχύει. Δηλαδή, δεν µπορούµε
να αποζηµιώσουµε διαφυγόντα κέρδη. Δεν µπορούµε να αποζη-
µιώσουµε κλοπές, οι οποίες δεν έχουν αναφερθεί στην Αστυνο-
µία τότε που έγιναν και δεν µπορούµε να αποζηµιώσουµε ζηµιές,
οι οποίες αποζηµιώνονται επί ύπαρξης ασφαλιστικών συµβο-
λαίων από τις ασφαλιστικές εταιρείες. Εφαρµόζουµε τα ίδια ακρι-
βώς, που εφαρµόσαµε για τη Μόρια. Οι κάτοικοι των Χαλκειών
θα έχουν όλη τη βοήθεια, µέσα στα όρια του δυνατού, που µπο-
ρούµε να δώσουµε. Συµµεριζόµαστε τις δυσκολίες τους. Σας
λέω ότι τις επόµενες ηµέρες έχει ήδη κατατεθεί το νοµοσχέδιο
και θα έρθει στη Βουλή.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Καµµένος): Ευχαριστώ πολύ, κύ-
ριε Υπουργέ.

Κύριε Μηταράκη, έχετε τον λόγο για τρία λεπτά για τη δευτε-
ρολογία σας. 

ΝΟΤΗΣ ΜΗΤΑΡΑΚΗΣ: Ευχαριστώ για το ευγενικό σας σχόλιο
για τη ρητορική δυνατότητα της Αντιπολίτευσης, αλλά εδώ µι-
λάµε µε συγκεκριµένα δεδοµένα. Αν θέλετε, µπορείτε να ρωτή-
σετε οποιονδήποτε κάτοικο στα νησιά του Αιγαίου, να συγκρίνετε
το 2013, το 2014, το 2015, το 2016 και το 2017. Μπορείτε να δείτε
τους πίνακες της Ύπατης Αρµοστείας περί ροών.

Εδώ δεν µιλάµε για εντυπώσεις, κύριε Υπουργέ, µιλάµε για
συγκεκριµένα στοιχεία. Το 2015 υπήρχε µια έκρηξη των ροών,
παρ’ ότι τα διεθνή δεδοµένα του 2015 δεν είχαν αλλάξει. Η χώρα
ήταν απολύτως οχυρωµένη το 2014 –το επαναλαµβάνω- για τις
ροές που εκείνη τη στιγµή υποδεχόµασταν, για την κατάσταση
που επικρατούσε και λαµβάνοντας υπ’ όψιν ότι η Ευρωπαϊκή
Ένωση δεν είχε αποφασίσει το 2014 την επιπλέον έκτακτη χρη-
µατοδότηση των κρατών-µελών για την αντιµετώπιση της µετα-
ναστευτικής κρίσης. 

Όταν άνοιξαν τα σύνορα της Ελλάδας και αυτές οι ροές οδη-
γήθηκαν µετά στην κεντρική και δυτική Ευρώπη, η Ευρωπαϊκή
Ένωση αναγκάστηκε να αναλάβει πρωτοβουλία, να γίνει η κοινή
ανακοίνωση Ευρωπαϊκής Ένωσης-Τουρκίας και να δοθεί και επι-
πλέον χρηµατοδότηση. 

Σας έχω ρωτήσει πολλές φορές µε αίτηση κατάθεσης εγγρά-
φων, την οποία θα επανακαταθέσω σήµερα, να µου δείξετε το
χαρτί, το οποίο δίνει 750.000 ευρώ στον Δήµο Χίου για τη µί-
σθωση της ΒΙΑΛ. Σας το έχω καταθέσει πολλαπλές φορές, έγ-
γραφο του Υπουργείου σας δεν υπάρχει. Θα σας το καταθέσω
και σήµερα και θα κάνω επίκαιρη ερώτηση, για να το συζητή-
σουµε και να το δούµε. Χαρτί τέτοιο δεν µου έχετε καταθέσει
ποτέ. Ο δήµος σάς το παραχώρησε. Το πληρώνει ο Δήµος Χίου,
το πληρώνουν οι δηµότες Χίου. 

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Νότης Μηταράκης καταθέτει
για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται
στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενο-
γραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Αυτό καταδεικνύει ότι οι Χιώτες από την πρώτη στιγµή ήµα-
σταν φιλόξενοι για τους ανθρώπους που υποφέρουν. Όµως, πε-
ριµέναµε και από την Κυβέρνηση ότι είναι σε θέση να αντιµετω-
πίσει το θέµα.

Με χαρά άκουσα -αν κάτι κερδίσαµε, κύριε Πρόεδρε, από τη
σηµερινή συζήτηση- ότι θα καταθέσει τροπολογία το Υπουργείο
Μεταναστευτικής Πολιτικής. Υπάρχει ένα νοµοσχέδιο, που µπαί-
νει στην Επιτροπή Κοινωνικών Υποθέσεων την Τρίτη -κατά σύµ-
πτωση θα είµαι και εισηγητής της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης-
και φαντάζοµαι ότι εκεί υπονοείτε ότι θα το καταθέσετε. 

Όµως, εγώ θα καταθέσω κάτι άλλο, το αναλυτικό πρακτικό του
Δήµου Χίου, του δηµοτικού συµβουλίου, που εξέτασε κάθε ένα
αίτηµα κατοίκων, οι οποίοι διεκδικούν αποζηµίωση. Ο Δήµος Χίου
απέρριψε τα αιτήµατα, τα οποία δεν στηρίζονταν σε αποδεικτικά
στοιχεία. 

Ξέρετε, κύριε Υπουργέ, τι ηµεροµηνία έχει αυτό το έγγραφο;
Έχει ηµεροµηνία 20 Απριλίου 2017.

Το καταθέτω στα Πρακτικά.
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Νότης Μηταράκης καταθέτει

για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται
στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενο-
γραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Θα έρθετε τον Φεβρουάριο του 2018, δέκα µήνες µετά, για να
καταθέσετε την τροπολογία, η οποία φαντάζοµαι ότι θέλει πέντε-
δέκα λεπτά για να γραφτεί; Δηλαδή, δέκα µήνες οι κάτοικοι της
Χίου υποθέτετε ότι είναι πολύ πλούσιοι και δεν έχουν ανάγκη την
αποζηµίωση για τη ζηµιά που έπαθαν και µπορούν να σας περι-
µένουν. Αυτό είναι που λέµε ότι είναι ανύπαρκτη η Κυβέρνηση
στο µεταναστευτικό.

Επίσης, κύριε Πρόεδρε, καταθέτω για λόγους πληρότητας την
επιστολή του κ. Μπαλάφα, όπου εξαιρείτε σχεδόν τα πάντα από
τις αποζηµιώσεις, άρα χάνουν το νόηµά τους και την απάντηση
του Δήµου Χίου, που σας εξηγεί µε ποια διαδικασία πιστοποιήθη-
καν αυτά τα αιτήµατα. 

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Νότης Μηταράκης καταθέτει
για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται
στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενο-
γραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Σας ευχαριστώ πάρα πολύ και αναµένω την Τρίτη ως εισηγη-
τής, να έρθετε στην επιτροπή να υποστηρίξετε την τροπολογία
σας.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Καµµένος): Ευχαριστούµε πολύ
τον κύριο Μηταράκη.

Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο για τρία λεπτά για τη δευτερο-
λογία σας. 

ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΟΥΖΑΛΑΣ (Υπουργός Μεταναστευτικής Πολιτι-
κής): Θα µας δοθεί η δυνατότητα να συζητήσουµε. Υπάρχουν
πράγµατα που το δηµόσιο αποζηµιώνει και πράγµατα που το δη-
µόσιο δεν αποζηµιώνει. Αυτό έγινε και στη Μόρια, αυτό έγινε και
στους Χαλκειούς. Η καθυστέρηση οφείλεται στις διαδικασίες του
δηµοσίου. Είµαστε έτοιµοι, προωθείται η τροπολογία µέσα στο
νοµοσχέδιο αυτό, και θα περάσει. 

Και µετά πάλι τα ίδια. Ανοιχτά σύνορα. Το 2015 η κατάσταση
έγινε έτσι, γιατί ο ISIS πήρε τη Μοσούλη, εξοπλίστηκε, πέσαν τα
τροφεία στη Συρία, ξεκίνησε το µεγαλύτερο µεταναστευτικό και
προσφυγικό ρεύµα µετά τον Β’ Παγκόσµιο Πόλεµο. Και τα κατα-
φέραµε. Με πάρα πολλές δυσκολίες, µε πάρα πολλά λάθη, µε
πολλές ανεπάρκειες. Πριν, εβδοµήντα χιλιάδες. Θέσεις φιλοξε-
νίας χίλιες. Καταγεγραµµένοι, άσυλο κανείς. Διότι, βλέπετε, η πο-
λιτική της έξυπνης Ελλάδας ήταν «άστους να φύγουν να πάνε
στην Ευρώπη», το οποίο µετά πληρώθηκε µε την κατακραυγή της
χώρας µας. Δεν έχει νόηµα. Ξανά και ξανά τα ίδια. 

Εδώ είµαστε, παλεύουµε. Όποιος µπορεί να βοηθήσει θα βοη-
θήσει. Οι άλλοι ας προσπαθούν να πέσει ο ΣΥΡΙΖΑ, γιατί αυτό
τους αφορά. Δεν τους αφορά το µεταναστευτικό και το προσφυ-
γικό. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Καµµένος): Ευχαριστούµε πολύ,
κύριε Υπουργέ. Απαντήσατε σε τρεις ερωτήσεις σήµερα.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω
στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω
δυτικά θεωρεία, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση
της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για
την ιστορία του κτηρίου της Βουλής, πενήντα δύο µαθητές και
µαθήτριες και τρεις συνοδοί εκπαιδευτικοί από το Γυµνάσιο
Αγίων Αναργύρων.

Η Βουλή σάς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Επίσης, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοι-
νώσω στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα
άνω δυτικά θεωρεία, αφού προηγουµένως συµµετείχαν στο εκ-
παιδευτικό πρόγραµµα «Εργαστήρι Δηµοκρατίας», που οργανώ-
νει το Ίδρυµα της Βουλής, είκοσι µαθητές και µαθήτριες και ένας
εκπαιδευτικός από το σχολείο Ιεράς Μητρόπολης Πειραιά.

Η Βουλή σάς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Επόµενος προς εξυπηρέτηση του κοινοβουλευτικού έργου, ο
κ. Σταθάκης θα απαντήσει σήµερα σε τέσσερις ερωτήσεις.

Η πρώτη ερώτηση, µετά από συνεννόηση µε τον συνάδελφο
κ. Συντυχάκη, µε τον κ. Κωνσταντινόπουλο, θα προηγηθεί.

Θα συζητηθεί, λοιπόν, η πέµπτη µε αριθµό 955/ 30-1-2018 επί-
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καιρη ερώτηση δεύτερου κύκλου του Βουλευτή του Νοµού Ηρα-
κλείου του Κοµµουνιστικού Ελλάδας κ. Εµµανουήλ Συντυχάκη,
προς τον Υπουργό Περιβάλλοντος και Ενέργειας, µε θέµα: «Απο-
µάκρυνση ρυπογόνων εγκαταστάσεων από την περιοχή των Λι-
νοπεραµάτων του Δήµου Μαλεβιζίου.

Ο κ. Συντυχάκης έχει τον λόγο για να πρωτολογήσει.
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Να ευχαριστήσω τον κ. Κωνσταντινόπουλο για την παραχώ-

ρηση της θέσης του.
Κύριε Υπουργέ, εδώ και δεκαετίες µεγάλες ιδιωτικές και δη-

µόσιες εταιρείες ενέργειας καυσίµων και τσιµέντου, επέλεξαν το
δυτικό άκρο του κόλπου του Ηρακλείου στα Λινοπεράµατα
Δήµου Μαλεβιζίου, για να κατασκευάσουν εγκαταστάσεις. 

Η µονοπωλιακή τους θέση στην οικονοµία, αλλά και οι διευκο-
λύνσεις που έχουν από όλες τις κυβερνήσεις και τις τοπικές
αρχές διαχρονικά, οδήγησε στην ενίσχυση της παρουσίας τους
στην περιοχή, καταστρέφοντας το φυσικό περιβάλλον και εµπο-
δίζοντας την αξιοποίησή της προς όφελος των κατοίκων. 

Ακόµη και το ρυθµιστικό του Προβελέγγιου τη δεκαετία του
’50, εκτιµούσε ότι αυτή η παραλία έχει τις προϋποθέσεις να ορ-
γανωθεί καλύτερα και από τη Γαλλική Ριβιέρα. Υπογράµµιζε,
όµως, το ασυµβίβαστο µε τις βιοµηχανικές λιµενικές εγκαταστά-
σεις των Λινοπεραµάτων. Από τότε η παραλιακή ζώνη αναπτύχ-
θηκε οικιστικά και τουριστικά, παράλληλα µε τις οχλούσες µο-
νάδες. Επιβεβαιώθηκε το ασυµβίβαστο βιοµηχανικών λιµενικών
εγκαταστάσεων και αναπτύχθηκαν κινητοποιήσεις για την απο-
µάκρυνσή τους.

Από τις αρχές του 2000 µε κινητοποιήσεις των φορέων Ηρα-
κλείου Μαλεβιζίου, τέθηκε πιο έντονα το αίτηµα της αποχώρησης
από τα Λινοπεράµατα του ατµοηλεκτρικού σταθµού Λινοπερα-
µάτων και των εταιρειών καυσίµων και τσιµέντου. 

Το 2003 έγινε προγραµµατική συµφωνία ανάµεσα στη ΔΕΗ,
στο ΥΠΕΧΩΔΕ, στο Υπουργείο Ανάπτυξης, στη ΡΑΕ, στη ΔΕΠΑ,
στην περιφέρεια, στη νοµαρχιακή αυτοδιοίκηση, στον Δήµο Γα-
ζίου, βάσει της οποίας συµφωνήθηκε η δηµιουργία νέου σταθ-
µού παραγωγής ενέργειας στη θέση Κορακιά Γαλήνων, µε δυ-
νατότητες χρήσης φυσικού αερίου, δηµιουργία δεύτερου σταθ-
µού ηλεκτροπαραγωγής, σταδιακή µετεγκατάσταση του ΑΗΣ,
µετεγκατάσταση όλων των οχλούσων µονάδων σε άλλη θέση και
αποχαρακτηρισµό της περιοχής από βιοτεχνική σε περιοχή κα-
τοικίας και αναψυχής.

Η ΔΕΗ δε, το 2013, µε έγγραφό της στη ΡΑΕ επικαιροποιεί και
επαναεπιβεβαιώνει τη συµφωνία του 2003 και µάλιστα το 2011
προχώρησε στην ανακοίνωση αναγκαστικής απαλλοτρίωσης
έκτασης δύο χιλιάδων επτακοσίων στρεµµάτων στη θέση Κορα-
κιά. 

Τι έγινε και έχει αλλάξει αυτός ο σχεδιασµός σήµερα; Γιατί η
Κυβέρνηση έχει εγκαταλείψει την ιδέα της οριστικής µεταφοράς
της ΔΕΗ στην Κορακιά; Αν δεν είναι έτσι, ας το διαψεύσετε. Αλλά
µόλις προχθές στη συνάντηση που είχατε µε τον Δήµο Μαλεβι-
ζίου αποφύγατε να πάρετε σαφή θέση λέγοντας ότι δεν είναι
ώριµες οι συνθήκες, ότι βρισκόµαστε ακόµα στην αρχή του σχε-
διασµού και όταν ωριµάσουν το 2025 θα διεξαχθεί δηµόσια δια-
βούλευση µε την τοπική κοινωνία και θα δούµε. Ήξεις αφήξεις
και η µπάλα στην κερκίδα. 

Μέχρι τότε, θα έχει ολοκληρωθεί η διαδικασία της ιδιωτικοποί-
ησης, θα έχουν πέσει οι τζίφρες και ο ΑΗΣ µια χαρά θα πέσει στα
χέρια των ιδιωτών και ποιος τους κουνάει από εκεί. Ο Δήµος Μα-
λεβιζίου µάλιστα είναι και ευχαριστηµένος από τη συνάντηση
µαζί σας, δίνοντας και συγχαρητήρια. Ας βγάλει ο καθένας τα
συµπεράσµατά του.

Γιατί, όµως, δεν είναι ώριµες οι συνθήκες και όλα όσα έχουν
προηγηθεί, οι δεσµεύσεις, οι προγραµµατικές συµφωνίες, η ανα-
κοίνωση των απαλλοτριώσεων, η απαίτηση του λαού να φύγει η
ΔΕΗ και οι ρυπογόνες µονάδες από εκεί; 

Τα παραπάνω και η συνολικότερη πολιτική σας στην ενέργεια
µας κάνουν να πιστεύουµε ότι ετοιµάζετε την ιδιωτικοποίηση
στην ηλεκτρική ενέργεια και στην Κρήτη. Μια µετατόπιση του
σταθµού στην Κορακιά, καθώς και του κόµβου διανοµής, που
διοχετεύει το ρεύµα προς όλα τα σηµεία της Κρήτης, προφανώς
και δεν συµφέρει τους ενδιαφερόµενους επιχειρηµατικούς οµί-

λους. Σε κάθε περίπτωση πείτε στους κατοίκους της περιοχής τι
σχεδιάζετε. Ή θα τα πείτε τώρα ή θα τα πείτε κάποια άλλη στιγµή
που δεν θα είναι ευχάριστη για εσάς. 

Σας ρωτάµε, λοιπόν, πάρα πολύ απλά και τα ερωτήµατα είναι
δύο: Θα αποµακρυνθούν όλες οι ρυπογόνες εγκαταστάσεις από
την περιοχή µε συγκεκριµένη µελέτη και χρονοδιάγραµµα; Και
δεύτερον: Θα αποδοθεί η περιοχή για την κάλυψη των λαϊκών
αναγκών σε αναψυχή και όχι στην κερδοφορία του µεγάλου οφέ-
λους που σηµαίνει και καταστροφή της περιοχής, καταστροφή
του περιβάλλοντος και αφαίρεση του δικαιώµατος για αξιοποί-
ηση από τους κατοίκους;

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Καµµένος): Ευχαριστώ πολύ, κύ-

ριε Συντυχάκη.
Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο για τρία λεπτά για τη πρωτο-

λογία σας.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΤΑΘΑΚΗΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος και Ενέρ-

γειας): Επιτρέψτε µου να είµαι πολύ σαφής σε όλες τις πτυχές
αυτού του θέµατος. Να ξεκινήσω µε το απλό ιστορικό. Οι εγκα-
ταστάσεις αυτές προϋπάρχουν, ήταν εκεί πολύ πριν αναπτυχθεί
αστικά η περιοχή, δυστυχώς µε αυθαίρετο τρόπο, όπως γνωρί-
ζετε καλύτερα από εµένα. 

Βασικά το θέµα έχει τρεις πτυχές. Σήµερα, λοιπόν, µε δεδο-
µένο αυτό ξεκινάµε από τα χωροταξικά. Το Περιφερειακό Πρό-
γραµµα της Κρήτης προβλέπει για τη συγκεκριµένη περιοχή δύο
πράγµατα. Πρώτον, τη χαρακτηρίζει τουριστική ζώνη και δεύτε-
ρον αναγνωρίζει τις υφιστάµενες βιοµηχανικές και άλλες χρή-
σεις, απαγορεύει περαιτέρω ανάπτυξη των βιοµηχανικών χρή-
σεων και επιτρέπει µόνο τον εκσυγχρονισµό τους. Αυτό λέει το
Χωροταξικό Περιφερειακό Σχέδιο της Κρήτης. 

Άρα, όλο αυτό το θέµα περί του να µεταφερθούν απότοµα και
αιφνίδια δεν υπάρχει και δεν γίνεται. Πρέπει να βρεθούν αντί-
στοιχοι χώροι -εκεί παραπέµπει το χωροταξικό- που θα εγείρουν
το θέµα της µεταφοράς.

Πάµε στο θέµα της ΔΕΗ. Η ΔΕΗ έχει δύο λειτουργίες. Η µία
λειτουργία είναι ο σταθµός που παράγει ενέργεια και η δεύτερη
ότι είναι το κέντρο το οποίο διαχέει την ενέργεια σ’ όλο το νησί.
Ο σχεδιασµός και αυτό είναι σαφές, λέει το εξής: Ο συγκεκριµέ-
νος σταθµός θα κλείσει, θα αποσυρθεί κάποια δεδοµένη στιγµή
καθώς σε ψυχρή εφεδρεία θα µπουν εναλλακτικές µονάδες της
Κρήτης, όταν διασυνδεθεί η Κρήτη µε το εθνικό δίκτυο.

Άρα, για το θέµα της παραµονής του σταθµού παραγωγής ε-
νέργειας ή όχι, η απόφαση έχει ληφθεί. Κάποια δεδοµένη στιγµή,
όταν το επιτρέψουν οι συνθήκες ασφάλειας του συστήµατος, η
παραγωγή ενέργειας θα σταµατήσει στην περιοχή. Δεν ισχύει το
ίδιο -κι εδώ είναι θέµα σχεδιασµού που είναι υπό συζήτηση- για
τη διανοµή του ρεύµατος, καθώς χρησιµοποιείται ο υποσταθµός
και αυτός και ο νέος υποσταθµός της Κορακιάς. Είναι θέµα ανοι-
κτό προς συζήτηση το θέµα της διανοµής του ρεύµατος. Επι-
µένω ότι είναι πρόωρη η συζήτηση γιατί δεν υπάρχουν όλα τα
δεδοµένα.

Τρίτη πτυχή του θέµατος είναι οι διασυνδέσεις. Εµείς προχω-
ράµε άµεσα τη διασύνδεση µε την Πελοπόννησο, επίκειται δη-
λαδή. Έχουν βγει όλες οι άδειες, έχει αδειοδοτηθεί πλήρως το
έργο. Σε σύντοµο χρονικό διάστηµα, εφόσον τηρηθούν οι τυπι-
κές διαδικασίες, θα εκκινήσει ο διαγωνισµός για τη διασύνδεση
µε την Πελοπόννησο. Είναι ένα σηµαντικό έργο, διότι επιλύει το
πρόβληµα της πρώτης -σηµαντικού έργου- διασύνδεσης της
Κρήτης, µε όλες τις θετικές συνέπειες που αυτό θα έχει. 

Άρα, από ’κεί και πέρα ενεργοποιείται σε πρώτη φάση ο σχε-
διασµός της ΔΕΗ για το πως θα χρησιµοποιήσει τις ρυπογόνες
µονάδες της στην Κρήτη. 

Η πρώτη διασύνδεση, εφόσον ξεκινήσει άµεσα, έχει χρονικό
ορίζοντα το 2020. Η δεύτερη διασύνδεση δεν έχει ξεκινήσει ακό-
µα. Όπως ξέρετε, υπάρχουν συζητήσεις, υπάρχει προσπάθεια
να ενοποιηθούν οι παράλληλες πρωτοβουλίες που υπάρχουν για
τη διασύνδεση της Αττικής -ο ΑΔΜΗΕ δηλαδή, που αποτελεί
έργο του, καθώς και το EuroAsia- να υπάρξει ένα κοινό πεδίο,
στο οποίο να συνεργαστούν, διατηρώντας πάντα τον ΑΔΜΗΕ φυ-
σικά πλειοψηφούντα στο 51%. Είναι εθνικό έργο, αλλά ταυτό-
χρονα και διεθνές, άρα πρέπει να βρεθεί και ο τρόπος, µε τον
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οποίο θα ενώσουµε δυνάµεις και θα γίνει γρηγορότερα και κα-
λύτερα το έργο. 

Η δεύτερη διασύνδεση, λοιπόν, αποτελεί µετέπειτα σχεδιασµό,
δηλαδή πάµε στο 2023. Άρα, οποιαδήποτε συζήτηση σ’ αυτήν τη
φάση είναι πρόωρη, ακριβώς γι’ αυτόν τον λόγο. Διότι, πρώτον
υπάρχουν οι σχεδιασµοί. Δεν υπάρχει τρόπος να µειωθούν αυτοί
οι χρόνοι, άρα συζητάµε για εξελίξεις που θα γίνουν µετά το
2023. Επαναλαµβάνω ότι η αποκλιµάκωση λειτουργίας του σταθ-
µού ενέργειας θα προηγηθεί. Θα γίνει µόλις γίνει η πρώτη δια-
σύνδεση το 2020.

Συνεπώς, το θέµα είναι ανοιχτό. Είναι προφανείς οι συζητήσεις
που έχουν ξεκινήσει, είναι προφανή τα αιτήµατα, είναι κοινό
πεδίο ότι όλοι θέλουµε να υπάρξει η αποµάκρυνση των εγκατα-
στάσεων και αποκλιµάκωση της πίεσης στην περιοχή και η µετα-
τροπή της περιοχής µε χρήσεις και δυνατότητες που είναι φιλι-
κές και στις αναπτυξιακές δυνατότητες της περιοχής και στους
κατοίκους κ.λπ..

Σε κάθε περίπτωση –το τονίζω για πολλοστή φορά- χρειάζεται
χωροταξικός σχεδιασµός, τοπικά χωρικά σχέδια, προσπάθεια η
περιοχή να ενταχθεί συγκροτηµένα σε οποιαδήποτε λύση επιθυ-
µούν ή διατείνονται κάποιοι ότι υπάρχει. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Καµµένος): Ευχαριστώ πολύ, κύ-
ριε Υπουργέ. 

Κύριε Συντυχάκη, έχετε τον λόγο για τη δευτερολογία σας για
τρία λεπτά. 

ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Νοµίζω ότι είναι λίγο αντιφατικά
αυτά που είπε ο Υπουργός. Θα πω για τα χωροταξικά, τους σχε-
διασµούς κ.λπ.. Όµως, είναι λίγο αντιφατικά. Δηλαδή, από τη µία
έχεις φορείς της περιοχής, κατοίκους που κάποτε, πριν από κά-
ποια χρόνια, ήθελαν ολική αποξήλωση των εγκαταστάσεων και
του σταθµού παραγωγής και του κέντρου διανοµής –δεν κάνουν
διάκριση- να πάνε στην Κορακιά, µε όλα όσα είπα στην πρωτο-
λογία µου και από την άλλη έρχεστε εσείς και λέτε «ναι, να δούµε
αυτό που θέλουν οι κάτοικοι σ’ ένα βάθος χρόνου, διότι υπάρ-
χουν οι σχεδιασµοί για τον σταθµό παραγωγής και όχι για το κέν-
τρο διανοµής». Αυτό δεν είπατε;

Είναι αυτά τα σενάρια που κυκλοφορούν. Κυκλοφορούν διά-
φορα σενάρια, τα οποία τα κυκλοφορεί ο ΔΕΔΔΗΕ. Το πρώτο σε-
νάριο είναι µεταφορά του καλωδίου Αττική-Κορακιάς στα Ελλη-
νοπεράµατα µέσω Δαµάστας - το γνωρίζετε αυτό- και υπάρχει
και η αντίδραση των κατοίκων της Δαµάστας, που αποκαλύπτει
την πρόθεση του ΔΕΔΔΗΕ, ο οποίος είναι µία ανώνυµη εταιρεία
του κράτους, όχι µόνο να µην καταργήσει τον ΑΗΣ στα Ελληνο-
περάµατα, αλλά και να τον αξιοποιήσει ως εφεδρική µονάδα, για
να έρχεται το καλώδιο από την Κορακιά στον Σταθµό Παραγω-
γής. Δηλαδή, να έχουµε παραµονή του ΑΗΣ. 

Το δεύτερο εναλλακτικό σενάριο, το οποίο είναι αυτό που εί-
πατε εσείς, είναι να καταργηθεί ο ΑΗΣ, αλλά να παραµείνει ο κόµ-
βος διανοµής ρεύµατος, που διοχετεύεται προς όλα τα σηµεία
της Κρήτης και να διατηρηθεί µόνο ως κόµβος διανοµής και τί-
ποτε άλλο. 

Εµάς µας προκαλεί ανησυχία και ερωτηµατικά αυτή η θέση για
τη σύνδεση των δύο σταθµών ηλεκτροπαραγωγής -Κορακιάς και
Λινοπεραµάτων- µε καλώδιο, που σηµαίνει διαιώνιση των εγκα-
ταστάσεων στα Λινοπεράµατα και δικαιολογηµένα, αφού, σύµ-
φωνα µε το Περιφερειακό Χωροταξικό Πλαίσιο της περιφέρειας
που αναφέρατε και εσείς, τα Λινοπεράµατα προβλέπεται να κλεί-
σουν εντός δεκαπενταετίας και µε την προϋπόθεση της ολοκλή-
ρωσης της ηλεκτρικής διασύνδεσης της Κρήτης µε την ηπει-
ρωτική χώρα. 

Και εάν οι εξελίξεις των σχεδιασµών για τα ζητήµατα της δια-
σύνδεσης, σε συνδυασµό και µε την απελευθέρωση της ηλεκτρι-
κής ενέργειας και την ιδιωτικοποίηση, ανατραπούν -και είναι σί-
γουρο ότι θα ανατραπούν- είναι ένα ερώτηµα. 

Προκαλεί, βέβαια, ανησυχία και η στάση του «Οργανισµού Λι-
µένος Ηρακλείου Α.Ε.», που έχει την ευθύνη της παραλιακής
ζώνης από την Αµµουδάρα µέχρι το Παλαιόκαστρο, Παντάνασσα
κ.λπ. και ο οποίος παρείχε διαχρονικά, επί κυβερνήσεων ΠΑΣΟΚ
και Νέας Δηµοκρατίας, κάθε διευκόλυνση. Το ίδιο κάνει και σή-
µερα µε την Κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ-ΑΝΕΛ. Πρόθυµα επί Νέας Δη-
µοκρατίας και ΠΑΣΟΚ συνέταξε master plan που επικυρώθηκε

µε προεδρικό διάταγµα, το οποίο προβλέπει δηµιουργία προβλή-
τας τετρακοσίων ογδόντα µέτρων. 

Εκεί που λέτε εσείς τώρα ότι θα φύγει ο σταθµός, αλλά θα µεί-
νει ο κόµβος διανοµής, εκεί το master plan του «Οργανισµού Λι-
µένος Ηρακλείου» προβλέπει προβλήτα τετρακοσίων ογδόντα
µέτρων. 

Η σηµερινή Διοίκηση του ΟΛΗ, που είναι διοίκηση ΣΥΡΙΖΑ, αν-
τιδρά σε κάθε σκέψη να τροποποιηθεί το master plan. Ποιος, λοι-
πόν, έχει δίκιο εδώ ή,  µάλλον, ποιον να πιστέψουν οι κάτοικοι;
Δηλαδή, αντιδρά στην ακύρωση της επέκτασης των λιµενικών
εγκαταστάσεων στα Λινοπεράµατα, όπως ζητούν οι κάτοικοι. Τι
κρύβεται, λοιπόν, σε αυτή τη στάση του ΟΛΗ; 

Και προσέξτε, αντιδρά ο ΟΛΗ, αντιδρούν και τα µονοπώλια
καυσίµων και τσιµέντου για τη µεταφορά τους. Μάλιστα, ζητούν
και εκσυγχρονισµό των λιµενικών εγκαταστάσεων στα Λινοπερά-
µατα. 

Και τρίτον, όσον αφορά στα ζητήµατα διασύνδεσης που ανα-
φέρατε, η Κυβέρνησή σας για τις επιλογές, τα σενάρια σχετικά
µε τα καλώδια Κορακιάς και Λινοπεραµάτων, τη µικρή και µεγάλη
διασύνδεση µε την υπόλοιπη Ελλάδα, έχει ως κριτήριο -αυτό έχει
αποδείξει- τις ανάγκες και τις ανταγωνιστικές επιδιώξεις των
ενεργειακών κολοσσών και την πλήρη ιδιωτικοποίηση της ΔΕΗ.
Προς την κατεύθυνση αυτή κινείται και η στρατηγική συνεργασία
Ισραήλ - Ελλάδας - Κύπρου µε αιχµή τη θαλάσσια οδό µεταφο-
ράς ενέργειας προς την Ευρωπαϊκή Ένωση. 

Και για να κλείσω, κύριε Πρόεδρε, η θέση του ΚΚΕ είναι πολύ
συγκεκριµένη: Ενιαίος κρατικός φορέας ενέργειας στο πλαίσιο
της κοινωνικής ιδιοκτησίας µε πανεθνικό κεντρικό σχεδιασµό και
εργατικό έλεγχο, που θα εξασφαλίζει θέσεις εργασίας µε πλήρη
εργασιακά δικαιώµατα, µε ρεύµα φθηνό για τον λαό, ενεργειακή
επάρκεια και µονάδες παραγωγής και διανοµής χωροθετηµένες
σε περιοχές που δεν θα καταστρέφει το περιβάλλον και δεν θα
βάζει εµπόδια στην αξιοποίηση προς όφελος των λαϊκών αναγ-
κών. Πρακτικά αυτό σηµαίνει να καταργηθεί ο σταθµός στα Λι-
νοπεράµατα. Δεν πρέπει να παραµείνει ούτε ως εφεδρική χρήση,
ούτε να παραµείνει ο κόµβος διανοµής. Ο κόµβος διανοµής µπο-
ρεί να γίνει κάπου κοντά προς την Κορακιά και µπορεί να έχει και
µια διάσταση ντουλάπας, σε στυλ compact. 

Είµαστε αντίθετοι και στα δύο σενάρια και σε οποιαδήποτε αν-
ταλλάγµατα συζητά ο δήµος σε κατοίκους, για παράδειγµα,
στους κατοίκους της Δαµάστας. Και επιπλέον, προτείνουµε την
υπογειοποίηση του δικτύου διανοµής υψηλής τάσης, έτσι ώστε
να καταργηθούν οι πυλώνες που αποτελούν και κίνδυνο για τους
κατοίκους. Και αναφέροµαι στα τρία δίκτυα, στο πανεπιστηµιακό
νοσοκοµείο, στη Θέρισο και στον Κατσαµπά. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Καµµένος): Ευχαριστούµε, κύριε

Συντυχάκη. 
Ορίστε, κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο για τρία λεπτά για τη

δευτερολογία σας. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΤΑΘΑΚΗΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος και Ενέρ-

γειας): Παρακάµπτω τα περί µονοπωλίων και τη σχετική συζή-
τηση. Επαναλαµβάνω ότι πρόκειται για ισχυρές βιοµηχανικές
εγκαταστάσεις, οι οποίες είναι εκεί από πολύ παλιά, πολύ πριν
αρχίσει η συζήτηση που κάνουµε τώρα. Και προφανώς, κανένας
άνθρωπος στην Κρήτη δεν θέλει να θέσει θέµα είτε να κλείσουν
βιοµηχανικές µονάδες που δηµιουργούν τεράστια απασχόληση
και λειτουργούν παραγωγικά στην περιοχή ούτε να θέσει θέµα
ασφάλειας ρεύµατος στην Κρήτη συνολικά. 

Συνεπώς, αυτή η συζήτηση του, «εδώ και τώρα να φύγουν
όλες οι οχλούσες δραστηριότητες και να µεταφέρουµε και τους
σταθµούς της ΔΕΗ και να τα κάνουµε όλα ξενοδοχεία και ωραίο
τουρισµό», όπως καταλαβαίνετε, είναι µακριά από τη λογική µας.
Υποθέτω και από τη δική σας. 

Άρα, τα θέµατα έχουν µία διάσταση αντικειµενική. Πρέπει να
δούµε συντεταγµένα, υπό το πρίσµα της διασύνδεσης της Κρή-
της -αυτό λέει και δεν υπάρχει τίποτα αντιφατικό- την αποκλιµά-
κωση της λειτουργίας του σταθµού. 

Θα προηγηθεί βήµα-βήµα η αποκλιµάκωση του συγκεκριµένου
σταθµού σε σχέση µε άλλους σταθµούς της ΔΕΗ στην Κρήτη και
το οριστικό κλείσιµο του σταθµού παραγωγής ενέργειας θα γίνει
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όταν οι διασυνδέσεις -που είναι στο πρόγραµµα- ολοκληρωθούν
και η ενεργειακή δυναµικότητα της Κρήτης είναι επαρκής.

Όσον αφορά το λιµάνι, δεν υπάρχει κανένα master plan επέ-
κτασης της περιοχής. Η προηγούµενη µελέτη που είχαν φτιάξει
για τις λιµενικές εγκαταστάσεις, έχει πέσει στο ΣτΕ. Άρα, δεν
υπάρχει. Η νυν διοίκηση το µόνο που προγραµµατίζει στην πε-
ριοχή, είναι η αντιστήριξη των υπαρχουσών εγκαταστάσεων για
λόγους ασφαλείας, χωρίς καµµία περαιτέρω επέκταση. 

Άρα, επαναλαµβάνω: Το χωροταξικό λέει ότι στην Κρήτη οι
υπάρχουσες αδειοδοτηµένες βιοµηχανικές εγκαταστάσεις πα-
ραµένουν έως ότου βρεθεί χώρος µετεγκατάστασής τους. Δεν
επιτρέπονται νέες βιοµηχανικές χρήσεις. Η περιοχή έχει χαρα-
κτηριστεί τουριστική. Ο ενεργειακός κόµβος παραµένει µε τη
διπλή του υπόσταση, όπως σας το είπα. Πρώτον, θα αποσυρθεί
de facto ο σταθµός. Πάει το ένα. Δεύτερον, όσον αφορά στον
υποσταθµό της ΔΕΗ, είναι υπό συζήτηση ο σχεδιασµός που κάνει
ο ΑΔΜΗΕ και ο ΔΕΔΗΕ. Θα δούµε από εκεί και πέρα τι εναλλα-
κτικά σχέδια θέλουµε. Εάν  µπορεί και εφόσον µπορεί να µετακι-
νηθεί, καλώς. Εάν δεν γίνεται λόγω υψηλού κόστους ή οτιδήποτε
άλλο, και αυτό θα µπει στη συζήτηση και στη διαβούλευση µε
την τοπική κοινωνία. 

Κλείνω µε το εξής: Οποιοσδήποτε επικαλείται αυτήν τη στιγµή
προτεραιότητες, πρέπει να θέσει στην ηµερήσια διάταξη την
αναγκαιότητα να υπάρξουν για όλη την περιοχή -όπως υπάρχουν
οι χρήσεις και οι λειτουργίες που έχει κάνει το περιφερειακό-,
στο επόµενο επίπεδο, οι αναγκαίοι χωροταξικοί σχεδιασµοί για
να υπάρξει πραγµατική υπόσταση σ’ όλη αυτήν τη συζήτηση που
κάνουµε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Καµµένος): Ευχαριστώ πολύ, κύ-
ριε Υπουργέ.

Προχωρούµε τώρα στη συζήτηση των δύο επικαίρων ερωτή-
σεων του κ. Οδυσσέα Κωνσταντινόπουλου. 

Κύριε Κωνσταντινόπουλε, να σας ευχαριστήσουµε και για την
προτεραιότητα που δώσατε στο συνάδελφο, τον κ. Συντυχάκη.

Θα συζητηθούν, λοιπόν, από κοινού οι εξής επίκαιρες ερωτή-
σεις:

Η δεύτερη µε αριθµό 961/30-1-2018 επίκαιρη ερώτηση δεύτε-
ρου κύκλου του Βουλευτή Αρκαδίας της Δηµοκρατικής Συµπα-
ράταξης ΠΑΣΟΚ - ΔΗΜΑΡ κ. Οδυσσέα Κωνσταντινόπουλου προς
τον Υπουργό Περιβάλλοντος και Ενέργειας, µε θέµα: «Το έργο
προσέλκυσης επισκεπτών στη Λίµνη Λάδωνα ύψους 1.289.618
ευρώ, το έργο βελτίωσης του δρόµου Πουρναριά - Γεφύρι Κυράς
- Μυγδαλιά ύψους 500.000 ευρώ αναµένουν να προκηρυχθούν».

Η έκτη µε αριθµό 874/22-1-2018 επίκαιρη ερώτηση δεύτερου
του Βουλευτή Αρκαδίας της Δηµοκρατικής Συµπαράταξης ΠΑ-
ΣΟΚ - ΔΗΜΑΡ κ. Οδυσσέα Κωνσταντινόπουλου προς τον Υπουρ-
γό Περιβάλλοντος και Ενέργειας, µε θέµα: «Χρηµατοδότηση
από τη ΔΕΗ Α.Ε. του έργου βελτίωσης του δρόµου Πουρναριά -
Γεφύρι Κυράς - Μυγδαλιά ύψους 500.000 ευρώ».

Κύριε Κωνσταντινόπουλε, έχετε τον λόγο για την πρωτολογία
σας για δύο λεπτά.

ΟΔΥΣΣΕΑΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-
εδρε.

Κύριε Υπουργέ, ελπίζω µετά τον φόρτο εργασίας πέντε µηνών,
σήµερα να έχουµε λύση στα θέµατα, γιατί την ερώτηση αυτή την
έχω καταθέσει εδώ και τέσσερις µε πέντε µήνες. Λόγω του ότι
έχετε και στενή σχέση µε το νοµό και ειδικά µε την περιοχή της
λίµνης του Λάδωνα -δεν θέλω να αποκαλύψω περισσότερα στη
Βουλή!- ελπίζω ότι σε περίπτωση ανάπτυξης θα στηρίξετε την
περιοχή.

Επιτρέψτε µου να σας µιλήσω για δύο θέµατα: Το πρώτο
αφορά 100% τη ΔΕΗ. Το δεύτερο είναι ένα θέµα που ήταν στο
Υπουργείο Εσωτερικών, το οποίο δήλωσε αναρµοδιότητα και
είπε ότι µπορείτε να το απαντήσετε εσείς. Ελπίζω να µπορείτε.

Κύριε Υπουργέ, στο πλαίσιο των αντισταθµιστικών οφελών για
τη ΔΕΗ στην περιοχή του Λάδωνα όπου έχουµε το υδροηλε-
κτρικό εργοστάσιο, είχαµε συνεννοηθεί µε τον κ. Ζερβό, ο οποίος
είχε εντάξει αυτό το έργο εδώ και τρία χρόνια και έδωσε έγκριση
για 250.000 στις 14 Δεκεµβρίου του 2013. Μετά από πολλές δια-
δικασίες -έπρεπε να πάει στην περιφέρεια- η περιφέρεια αποδέχ-
θηκε τα χρήµατα. Έτσι, στις 14 Δεκεµβρίου έχουµε την έκδοση

της απόφασης - τροποποιείται η απόφαση- και αυτά τα χρήµατα
πάνε στην περιφέρεια για να προκηρύξει το έργο.

Με δηλώσεις της περιφέρειας, αυτά τα χρήµατα χάθηκαν, δεν
υπάρχουν πια, η ΔΕΗ τα πήρε πίσω.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα λίγο χρόνο ακόµα. Πρόκειται για
δύο ερωτήσεις.

Άρα, το πρώτο ζητούµενο είναι το εξής: Είναι αλήθεια αυτό
που λέει ο κύριος Αντιπεριφερειάρχης, ότι ενώ η ΔΕΗ για τα χρή-
µατα αυτά έχει βγάλει απόφαση, έχουν πάει στην περιφέρεια, η
ΔΕΗ τα πήρε πίσω;

Το δεύτερο θέµα είναι το εξής: Μέσα στο πλαίσιο αυτό είχε
ενταχθεί και το έργο, το οποίο εσείς προσωπικά θα έχετε γνωρί-
σει γιατί θα έχετε πάει. Είναι το µοναδικό µέρος για ανάπτυξη
και της Αρκαδίας και της Γορτυνίας. Ξέρετε την περιοχή και τις
οµορφιές της. Θα βοηθήσει ουσιαστικά αυτή τη διαδικασία. Αυτά
τα χρήµατα υπάρχουν. Μάλιστα, ο κύριος Περιφερειάρχης µαζί
µε τον Αντιπεριφερειάρχη πριν από έναν χρόνο -στις 5-1-2017-
ανακοίνωσαν την προκήρυξη της µελέτης. Σήµερα δεν υπάρχει
ούτε καν προκήρυξη. Έχετε ενηµερωθεί; 

Εµείς δεν µπορούµε να ενηµερωθούµε από τον κύριο Περιφε-
ρειάρχη. Ο κύριος Περιφερειάρχης δεν απαντά στις ερωτήσεις
µας. Εσείς έχετε την αρµοδιότητα µέσω του κοινοβουλευτικού
ελέγχου. Έχετε ενηµερωθεί, λοιπόν, τι συµβαίνει µε αυτές τις
δύο µελέτες της διαδικασίας; Τα λεφτά δεν υπάρχουν πια; Και
αν ναι, γιατί; Είναι ευθύνη της περιφέρειας; Είναι ευθύνη της
ΔΕΗ; Δεν έχει λεφτά;

Και δεύτερον, τι γίνεται µε το έργο το οποίο ουσιαστικά θα
αναβαθµίσει την περιοχή. Είναι µια διαδικασία πέντε ετών, η
οποία δεν µπορεί να προχωρήσει.

Σας ευχαριστώ πάρα πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Καµµένος): Ευχαριστούµε τον κ.

Κωνσταντινόπουλο.
Παρακαλώ, κύριε Υπουργέ, για την απάντησή σας στην πρω-

τολογία για τρία λεπτά. Θα απαντήσετε και στις δύο, φαντάζο-
µαι.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΤΑΘΑΚΗΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος και Ενέρ-
γειας): Αν και Κρητικός, έχω βάλει τη µυγδαλιά στο σπίτι µου. Τη
Γλανιτσιά την ξέρω πολύ καλά.

Έχω την εντύπωση ότι πρόκειται για δύο έργα από τα οποία
το ένα εντάχθηκε στο Πρόγραµµα Δηµοσίων Επενδύσεων όταν
ήσασταν Υφυπουργός Ανάπτυξης και το οποίο στη συνέχεια δεν
προχώρησε. Οπότε, εκ των πραγµάτων, η µη εφαρµογή του προ-
γράµµατος -ενώ µπήκαν αρχικά τα χρήµατα- έχει να κάνει µε τη
µη συνέχιση όλων των απαραίτητων µέτρων που έπρεπε να γί-
νουν, προκειµένου το έργο προσέλκυσης επισκεπτών κ.λπ. στη
λίµνη Λάδωνα, να προχωρήσει από τους ανάλογους φορείς.

Συνεπώς αυτό έµεινε ένα νεκρό κονδύλι στο οποίο δεν υπήρξε
συνέχεια. Η εκτέλεση του έργου αρχικά ήταν να γίνει από τον
δήµο -αν η ενηµέρωσή µου είναι σωστή- και µετά µεταφέρθηκε
στην περιφέρεια, µιας και ο δήµος δεν έκανε απολύτως τίποτε.
Συνεπώς και κατά την µεταφορά στην περιφέρεια…

ΟΔΥΣΣΕΑΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ: Λέτε για το έργο…
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΤΑΘΑΚΗΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος και Ενέρ-

γειας): Το προσέλκυσης...
ΟΔΥΣΣΕΑΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ: Το προσέλκυσης;
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΤΑΘΑΚΗΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος και Ενέρ-

γειας): Το οδικό.
Τώρα, πάµε στο κοµµάτι της ΔΕΗ. Η ΔΕΗ είχε εγκρίνει την αρ-

χική χρηµατοδότηση -για τη µελέτη µόνο- στο πλαίσιο της εται-
ρικής κοινωνικής ευθύνης. Αυτό το έκανε το 2010. Το 2013 το
ανανέωσε και µε βάση την τελευταία ενηµέρωση από τη ΔΕΗ,
έχει απεντάξει το έργο. Θεωρεί ότι πέρασε ένα πολύ µεγάλο χρο-
νικό διάστηµα, στο οποίο, επίσης, δεν έγιναν οι απαραίτητες
ενέργειες σε επίπεδο δήµων και σε επίπεδο περιφέρειας και η
ΔΕΗ θεώρησε ότι δεν έχει νόηµα να ανανεώσει αυτή την παλιά
ιστορία.

Συνεπώς και τα δύο προγράµµατα έµειναν ηµιτελή, ενώ υπήρ-
ξαν αρχικές χρηµατοδοτήσεις. Υποθέτω ότι έχει να κάνει µε ένα
θέµα ουσίας, που είναι οι φορείς υλοποίησης του συγκεκριµένου
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έργου, που για διάφορους λόγους δεν προχώρησαν.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Καµµένος): Ευχαριστώ πολύ,

κύριε Υπουργέ. 
Παρακαλώ, κύριε Κωνσταντινόπουλε, έχετε τον λόγο για τη

δευτερολογία σας. 
ΟΔΥΣΣΕΑΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ: Τώρα, κύριε Υπουργέ,

τι να σας πω; 
Το πρώτο θέµα για το οποίο µας λέτε, «Δεν µπορώ να σας

απαντήσω», είναι ότι οι φορείς, δηλαδή η Περιφέρεια Πελοπον-
νήσου, δεν µπόρεσε να αξιοποιήσει τα χρήµατα ως προς το δρό-
µο Πουρναριά - Γεφύρι Κύρας - Μυγδαλιά και το απένταξε. 

Λυπάµαι πάρα πολύ για την περιφέρεια. Λυπάµαι πάρα πολύ
για το ότι χάθηκε µία ευκαιρία αυτός ο δρόµος να γίνει. Θα το
ακούσουν οι πολίτες και θα το κρίνουν, όπως και όλοι µας. 

Παρ’ όλα αυτά, θεωρώ ότι είναι λάθος, ακόµα και αν υπήρξαν
όλες αυτές οι καθυστερήσεις από την περιφέρεια, γιατί δεν είναι
θέµα της περιφέρειας, είναι θέµα των κατοίκων. Σας παρακαλώ
να ζητήσετε από τη ΔΕΗ να επαναφέρει αυτά τα χρήµατα µε ένα
συγκεκριµένο χρονοδιάγραµµα και να δώσετε την ευκαιρία
στους ανθρώπους αυτούς, και σε αυτούς που µένουν, αλλά και
σε αυτούς που πιστεύουν ότι µπορούν να πάνε να επενδύσουν
εκεί τα χρήµατα αυτά. 

Το δεύτερο: Από ότι καταλαβαίνω από την ενηµέρωση που
είχα και από τον κ. Χαρίτση για το θέµα το δεύτερο, υπάρχει ένα
ζήτηµα. Τα λεφτά αυτά δεν έχουν χαθεί και δεν έχει απενταχθεί
από το Πρόγραµµα Δηµοσίων Επενδύσεων. Δεν έχει απενταχθεί
αυτό. Αυτό είναι σηµαντικό, γιατί εάν έχει απενταχθεί επειδή δεν
έγινε η διαδικασία, εδώ µιλάµε για απόλυτη αδυναµία. Ένα έργο
µείζον χάθηκε από αδυναµία της περιφέρειας και του δήµου.

Άρα θέλω να σας ρωτήσω ευθέως, κύριε Υπουργέ, το εξής:
Έχει απενταχθεί και το δεύτερο; 

ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΧΑΡΙΤΣΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Οικονο-
µίας και Ανάπτυξης): Πρέπει να κάνετε ερώτηση σε εµάς. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΤΑΘΑΚΗΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος και Ενέρ-
γειας): Είναι συµπτωµατική η παρουσία του κ. Χαρίτση. 

ΟΔΥΣΣΕΑΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ: Όχι, προς θεού! Απλώς
έλεγα µήπως έχετε µία ενηµέρωση, κύριε Χαρίτση, γιατί εδώ…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Καµµένος): Να µην µπερδευ-
τούµε τώρα, κύριε Κωνσταντινόπουλε. 

ΟΔΥΣΣΕΑΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ: Σωστά. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Καµµένος): Βρήκαµε εδώ τους

Υπουργούς και θα τους ρωτήσουµε. 
ΟΔΥΣΣΕΑΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ: Άρα ο κύριος Υπουργός

µας είπε για το πρώτο έργο, το απένταξε. Παρακαλώ θα ήθελα
µία απάντηση... 

ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΧΑΡΙΤΣΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Οικονο-
µίας και Ανάπτυξης): Δεν µπορώ να σας απαντήσω σήµερα. Να
το δούµε και θα σας απαντήσω. 

ΟΔΥΣΣΕΑΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ: ...παρά τις ευθύνες της
περιφέρειας, όπως είπατε, για αυτό το θέµα: Μπορεί η ΔΕΗ να
ξαναστηρίξει όλη αυτήν την προσπάθεια και να δώσει µία δεύ-
τερη ευκαιρία όχι στην περιφέρεια, αλλά στους πολίτες; 

Αυτό που µένει είναι να ρωτήσω τον κ. Χαρίτση -θα το κάνω
ερώτηση- εάν έχει απενταχθεί αυτό το έργο και να ενηµερώσω
τους πολίτες της Αρκαδίας για αυτήν τη, δυστυχώς, κακή εξέ-
λιξη. 

Σας ευχαριστώ πάρα πολύ. 
ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΧΑΡΙΤΣΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Οικονο-

µίας και Ανάπτυξης): Θα σας απαντήσουµε, κύριε Κωνσταντινό-
πουλε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Καµµένος): Μιας και είµαστε ε-
δώ, να κάνουµε τη συζήτηση!

Κύριε Υπουργέ, κύριε Σταθάκη, έχετε τον λόγο για να δευτε-
ρολογήσετε. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΤΑΘΑΚΗΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος και Ενέρ-
γειας): Δεν έχω να πω κάτι άλλο. 

ΟΔΥΣΣΕΑΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ: Δεν θα δευτερολογή-
σετε, κύριε Υπουργέ; Δεν θα απαντήσετε αν µπορείτε να βοηθή-
σετε σε κάτι;

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΤΑΘΑΚΗΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος και Ενέρ-
γειας): Δεν έχω να προσθέσω κάτι άλλο.

ΟΔΥΣΣΕΑΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, δεν θα
κάνει δευτερολογία ο Υπουργός;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Καµµένος): Όχι. Καταγράφεται
στα Πρακτικά.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω
στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω
δυτικά θεωρεία, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση
της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για
την ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουρ-
γίας της Βουλής των Ελλήνων, σαράντα τρεις µαθητές και µα-
θήτριες και τέσσερις συνοδοί εκπαιδευτικοί τους από το 6ο
Γυµνάσιο Κατερίνης. 

Η Βουλή τούς καλωσορίζει.
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Συνεχίζουµε µε την έβδοµη µε αριθµό 752/8-1-2018 επίκαιρη
ερώτηση δεύτερου κύκλου του Βουλευτή Α’ Πειραιά της Νέας
Δηµοκρατίας κ. Κωνσταντίνου Κατσαφάδου προς τον Υπουργό
Περιβάλλοντος και Ενέργειας, µε θέµα: «Ποιους στόχους έχει
πιάσει η χώρα µας στη µάχη για την κλιµατική αλλαγή;».

Ορίστε κύριε Κατσαφάδο, έχετε τον λόγο. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΑΦΑΔΟΣ: Κύριε Υπουργέ, χαίροµαι

που επιτέλους συζητάµε αυτήν την ερώτηση, γιατί θεωρώ ότι το
ζήτηµα της κλιµατικής αλλαγής δεν αφορά µόνο το οικοσύστηµα
αλλά και την κοινωνία, αφορά την οικονοµία, αφορά το µέλλον
κάθε κοινωνίας.

Είναι δεδοµένο, λοιπόν, ότι η Συµφωνία των Παρισίων για την
αντιµετώπιση της κλιµατικής αλλαγής πρέπει να περάσει στο
στάδιο µιας µε αυξανόµενους ρυθµούς εφαρµογής. Μέσα στο
πλαίσιο αυτής της συµφωνίας για την αντιµετώπιση των συνε-
πειών αυτής της αλλαγής η χώρα µας έχει οριοθετήσει κάποιους
στόχους για το 2020 και για το 2030. Ενδεικτικά να αναφέρω ότι
είναι η µείωση κατά 4% της εκποµπής αερίων του θερµοκηπίου
έως το 2020 και κατά 16% έως το 2030, η άντληση του 20% της
συνολικής ενεργειακής κατανάλωσης από ανανεώσιµες πηγές
ενέργειες µέχρι το 2020 και κατά 50% µέχρι το 2030, η αύξηση
της ενεργειακής απόδοσης κατά 20% το 2020 και κατά 27% του-
λάχιστον µέχρι το 2030.

Η ερώτησή µου έχει να κάνει µε την παρουσία του Πρωθυ-
πουργού στις αρχές του Δεκέµβρη του περασµένου έτους, όπου
παρουσιάστηκε µε βεβαιότητα και είπε ότι όλους αυτούς τους
στόχους για το 2020 είναι σίγουρο ότι θα τους πιάσουµε και ότι
είναι πάρα πολύ πιθανό να πιάσουµε και να πετύχουµε τους στό-
χους του 2030.

Εύλογα, λοιπόν, κύριε Υπουργέ, µας γεννάται το ερώτηµα,
κατά πόσον είστε σίγουροι και µέσα από ποιες διαδικασίες πι-
στεύετε ότι θα καταφέρουµε να καλύπτουµε την ενεργειακή κα-
τανάλωση της χώρας µας από ανανεώσιµες πηγές ενέργειας
µέχρι το 2020 κατά 20%;  Πώς γίνεται να έχουµε τέτοια µείωση
εκποµπών αερίων του θερµοκηπίου, όταν -µε αφορµή και την
προηγούµενη ερώτηση του κ. Συντυχάκη, που µιλήσαµε για τη
διασύνδεση µεταξύ της ηπειρωτικής Ελλάδας και των νησιωτικών
περιοχών µέσω της ΔΕΗ- ακόµα δεν υπάρχει ένας σαφής προ-
γραµµατισµός;

Δεν πιστεύω να θεωρείτε ότι το 2020 θα υπάρχει σύνδεση της
Πελοποννήσου µε την Κρήτη. Γιατί κάποια στιγµή θα πρέπει να
είµαστε ειλικρινείς και να λέµε τα πράγµατα µε το όνοµά τους.
Εάν πιστεύετε ότι θα γίνει αυτό, θα ήθελα µία ενηµέρωση για τον
προγραµµατισµό για τα υπόλοιπα νησιά -για τα Δωδεκάνησα
κ.λπ.-, για το εάν αυτός ο προγραµµατισµός προχωράει µε κα-
νονικούς ρυθµούς και τέλος, µέσα από πού θα αντληθούν τα
χρήµατα για να µπορέσουν να ολοκληρωθούν όλα αυτά.

Θα ήθελα να σας ρωτήσω -είναι συγκεκριµένα τα ερωτήµατα
και επιτρέψτε µου ένα δευτερόλεπτο, κύριε Πρόεδρε- τι γίνεται
µε την ηλεκτροκίνηση στη χώρα. Έχετε περάσει έναν νόµο. Θα
ήθελα, λοιπόν, να δω εάν προχωράει το θέµα της ηλεκτροκίνη-
σης στη χώρα µας. Θα ήθελα να µιλήσουµε και να µου πείτε τι
κάνετε µε εναλλακτικές µορφές καυσίµων. 

Τέλος, θα ήθελα να µου πείτε, γιατί υπήρχε όλη αυτή η καθυ-
στέρηση µε το πρόγραµµα «Εξοικονοµώ Κατ’ Οίκον» που θα µπο-
ρούσε να βοηθήσει στην ενεργειακή απόδοση της χώρας, για να
µπορέσουµε να είµαστε πιο κοντά στους στόχους τους οποίους
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έχουµε θέσει.
Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Καµµένος): Ευχαριστούµε πολύ,

κύριε Κατσαφάδο.
Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο για τρία λεπτά, για να απαντή-

σετε στην ερώτηση.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΤΑΘΑΚΗΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος και Ενέρ-

γειας): Θα ξεκινήσω από τους σχεδιασµούς και το πού βρισκό-
µαστε.

Εµείς προσυπογράψαµε τη Συµφωνία του Παρισιού για την
κλιµατική αλλαγή και είµαστε από τις χώρες που προωθούµε την
ιδέα το 2020 - 2030 οι στόχοι που θα µπουν στην Ευρωπαϊκή
Ένωση για την κλιµατική αλλαγή και αφορούν το πώς παράγεται
ενέργεια και τι εξοικονόµηση ενέργειας έχουµε κάνει από σή-
µερα µέχρι το 2020 - 2030, να είναι υψηλοί οι στόχοι και δεσµευ-
τικοί για τις χώρες.

Άρα η Ελλάδα, στο πλαίσιο αυτών των δεσµεύσεων, ολοκλη-
ρώνει εντός του 2018, όπως είναι η συµφωνία µε την Ευρωπαϊκή
Ένωση, τον µακροχρόνιο ενεργειακό σχεδιασµό, ο οποίος ανα-
φέρεται και στους δύο αυτούς πυλώνες. Θα έχει τους ποσοτι-
κούς στόχους και ταυτόχρονα τα εργαλεία και την πολιτική µε
την οποία θα το υλοποιήσουµε.

Όσον αφορά το δεύτερο θέµα, τις ΑΠΕ και το που βρισκόµα-
στε, θα ήθελα να σας πω τα εξής: Σύµφωνα µε τις ΑΠΕ σήµερα
είµαστε στο 16%. Έχουµε υπερκαλύψει τον στόχο του 2020, που
ήταν 14,1%, ο οποίος ήταν ο ενδιάµεσος στόχος που είχαµε. Άρα
αναφορικά µε την παραγωγή ΑΠΕ και το ειδικό βάρος που έχουν
στο ενεργειακό µας µείγµα, στον τρόπο που υπολογίζεται, πη-
γαίνουµε καλά και γι’ αυτό θέτουµε και φιλόδοξους στόχους για
το 2030. Στο ενεργειακό µείγµα αυτό καθ’ αυτό οι ΑΠΕ σήµερα
είναι 29%, γι’ αυτό θεωρούµε ότι ένας στόχος κοντά στο 50% -
φιλόδοξος για το 2020 - 2030- θα είναι ρεαλιστικός.

Από πού τεκµαίρεται η πρόοδος που έχουµε κάνει; Θα επικα-
λεστώ την πιο συστηµατική αποτύπωση που έχει γίνει, από τον
Διεθνή Οργανισµό Ενέργειας. Πρόσφατα ήρθε στην Αθήνα ο κ.
Μπιρόλ και κατέθεσε την έκθεση. Η έκθεση έχει αποτυπώσει επα-
κριβώς την πρόοδο που έχει γίνει και δη τα τελευταία χρόνια
στην επίτευξη των στόχων αυτών.

Στο θέµα της εξοικονόµησης ενέργειας, που είναι ο δεύτερος
πυλώνας, κάναµε δύο πράγµατα: Το ενδιάµεσο πρόγραµµα, όταν
το «Εξοικονοµώ Κατ’ Οίκον ΙΙ» είχε διάφορες καθυστερήσεις,
καθώς έπρεπε να αλλάξει ο ΚΕΝΑΚ και έπρεπε να φτιαχτούν τα
νέα ευρωπαϊκά βάσει των ευρωπαϊκών προτύπων. Έπρεπε να
φτιαχτεί νέα πλατφόρµα, νέα συνεννόηση µε τις τράπεζες κ.λπ..
Βγάλαµε το ενδιάµεσο πρόγραµµα, µε το οποίο καλύψαµε έναν
µεγάλο αριθµό αιτήσεων, περίπου έξι χιλιάδες αν θυµάµαι καλά,
για τη µεταβατική περίοδο.

Εκτός από αυτό, το νέο «Εξοικονοµώ Κατ’ Οίκον ΙΙ» υπεγράφη
χθες από εµένα -και υποθέτω θα το υπογράψει και ο κ. Χαρίτσης
σήµερα- και τέλος Φεβρουαρίου ξεκινάει το πρόγραµµα. Όµως,
πέρα από το «Εξοικονοµώ Κατ’ Οίκον», να υπογραµµίσω ότι µε
πρωτοβουλίες του κ. Χαρίτση έχουµε επιτύχει µία ευνοϊκή χρη-
µατοδότηση για την ενεργειακή αναβάθµιση σε δηµόσια κτήρια. 

Αν οι πληροφορίες µου είναι σωστές, µαζί µε την ΕΤΕΠ το κα-
λοκαίρι µπορεί να έχουµε µια τεράστια συµφωνία αξίας 2 δισε-
κατοµµυρίων, που θα είναι το µεγάλο πρόγραµµα αναβάθµισης
των δηµοσίων κτηρίων το οποίο θα αποτελέσει ένα δεύτερο ση-
µαντικό εργαλείο στη µάχη για την εξοικονόµηση ενέργειας. Και
επαναλαµβάνω, ενώ στις ΑΠΕ η Ελλάδα πάει καλά -έχουµε επι-
τύχει τους στόχους και θα επιτύχουµε φιλόδοξους στόχους-,
στην εξοικονόµηση ενέργειας, στον δεύτερο πυλώνα της ευρω-
παϊκής πολιτικής, είµαστε πίσω και πρέπει να επιταχύνουµε.

Έρχοµαι στην ηλεκτροκίνηση: Ξεκινήσαµε δειλά τα πρώτα
προγράµµατα. Ο ΔΕΔΔΗΕ έχει έτοιµο σχέδιο για την ανάπτυξη
ηλεκτροκίνησης στα νησιά. Στο πλαίσιο αυτό θα προωθήσει την
ανάπτυξη υποδοµών δηµόσιας φόρτισης σε δηµόσιους χώρους.
Η πρόταση του ΔΕΔΔΗΕ περιλαµβάνει δύο φάσεις: Πρώτον, την
εγκατάσταση έως εκατόν πενήντα υποδοµών φόρτισης σε ελλη-
νικά νησιά το 2018 και 2019 µε προϋπολογισµό ύψους ενός εκα-
τοµµυρίου και εγκατάσταση χιλίων έως χιλίων πεντακοσίων
υποδοµών σε Ηπειρωτική Ελλάδα το 2019 - 2020 µε προϋπολο-

γισµό ύψους 10 εκατοµµυρίων. Αυτή είναι η πρώτη φάση. Ταυ-
τόχρονα, τη δηµιουργία κινήτρου για εγκατάσταση ιδιωτικών εγ-
καταστάσεων και προσέλκυση ιδιωτικών επενδύσεων.

Κλείνω µε τις διασυνδέσεις. Είναι γεγονός ότι τις διασυνδέσεις
των νησιών τις παραλάβαµε σε ένα καθεστώς όπου γίνονταν για
πάρα πολλά χρόνια, δεν ολοκληρώνονταν ποτέ κ.ο.κ.. Επειδή,
όµως, είµαστε µία πολύ καλύτερη Κυβέρνηση, όπως ξέρετε,
έχουµε επιταχύνει πάρα πολύ τα πράγµατα. Είµαι στην ευχάρι-
στη θέση, πρώτον, να πω ότι ολοκληρώθηκαν οι Κυκλάδες Α’.
Δεύτερον, όσον αφορά τη διασύνδεση Πελοποννήσου την οποία
βρήκαµε σε ένα πρωτόγονο στάδιο, ωριµάσαµε το έργο µέσα σε
ενάµιση χρόνο, βγάλαµε τις περιβαλλοντικές άδειες κ.ο.κ.. 

Οι Κυκλάδες ΙΙ ήταν ένα πολύ µακροχρόνιο σχέδιο. Έχει ωρι-
µάσει µελετητικά και επενδυτικά, επίσης σε χρόνους που φαντά-
ζουν ρεκόρ, σε σχέση µε αυτά που συνέβαιναν. Υπενθυµίζω για
τις Κυκλάδες νοµίζω ότι ήταν εννέα έως δεκαπέντε χρόνια. Σε
αντίθεση µε αυτό, η δική µας Κυβέρνηση µάλλον έχει βελτιώσει
τα πράγµατα, διότι σε δύο χρόνια, δυόµισι ή ενάµιση, έργα τα
οποία φάνταζαν κολοσσιαία νοµίζω ότι έχουν προχωρήσει. Ο
ΑΔΜΗΕ βρίσκεται σε άλλη φάση, όπως όλοι ξέρετε. 

Συνεπώς είµαστε αισιόδοξοι ότι και στις διασυνδέσεις το καλό
αποτύπωµα που έχει η Κυβέρνηση στη χώρα θα επικυρωθεί.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Καµµένος): Ευχαριστώ πολύ, κύ-
ριε Υπουργέ.

Ορίστε, κύριε Κατσαφάδο, έχετε τον λόγο για τη δευτερολογία
σας.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΤΣΑΦΑΔΟΣ: Επιτρέψτε µου, κύριε
Υπουργέ, να ξεκινήσω από αυτό µε το οποίο τελειώσατε. Όσον
αφορά τώρα το πόσο καλή κυβέρνηση είστε, αυτό θα το κρίνει ο
λαός. 

Σε ό,τι έχει να κάνει µε τις διασυνδέσεις, δεν µου είπατε τίποτα
για τα Δωδεκάνησα και σίγουρα δεν µπορείτε να δεσµευτείτε ότι
το 2020 θα έχει γίνει το έργο για την Κρήτη. Αυτό είναι το µόνο
δεδοµένο. Χαίροµαι γιατί από την απάντηση την οποία µου δώ-
σατε στην πρωτολογία σας, σε κάποια πράγµατα βλέπετε ότι
συµφωνούµε.

Ας δούµε, λοιπόν, σε τι συµφωνούµε. Συµφωνούµε, πρώτον,
στο ότι είµαστε πάρα πολύ πίσω σε ό,τι έχει να κάνει µε την ηλε-
κτροκίνηση. Δυστυχώς, σε ό,τι έχει να κάνει µε την ηλεκτροκί-
νηση, κινούµαστε µε ρυθµούς χελώνας. 

Ενδεικτικά, λοιπόν, πάλι θα σας αναφέρω το εξής. Ψηφίσατε
έναν νόµο, τον ν.4439/2016 µε τον οποίον ενσωµατώσαµε τη σχε-
τική κοινοτική οδηγία. Έτσι δεν είναι; Στη χώρα µας, λοιπόν, σή-
µερα υπάρχουν µόνο τριακόσια ενενήντα εφτά ηλεκτρικά αυ-
τοκίνητα. Απ’ όλες αυτές τις δηµόσιες υποδοµές για συσκευές
φόρτισης που είπατε, ξέρετε πόσες λειτουργούν σήµερα; Τρεις
από το 2016! Άρα δεν µπορείτε να επαίρεστε ότι έχετε πετύχει
πράγµατα σε ό,τι έχει να κάνει µε την ηλεκτροκίνηση. Τίποτα δεν
έχετε πετύχει.

Σε ό,τι έχει να κάνει, κύριε Υπουργέ, επίσης µε την εξαγγελία
την οποία έκανε ο Πρωθυπουργός πάνω στην αδυναµία του για
την αύξηση του ΦΠΑ σε σχέση µε τα νησιά, ξαναφέραµε στη συ-
ζήτηση το µεταφορικό ισοδύναµο. Αυτό είναι κάτι που επικαλούν-
ταν πάντοτε τα κόµµατα που βρίσκονταν στην αντιπολίτευση,
όταν ήθελαν να ανέβουν στην κυβέρνηση και έλεγαν για το µε-
ταφορικό ισοδύναµο και πώς θα µειώσουµε το κόστος µεταφο-
ράς κι όλα αυτά. 

Εκτός του ότι είναι δικό σας έργο η αύξηση κατά 10% του
φόρου στα εισιτήρια, το µεταφορικό ισοδύναµο θα µπορούσε να
λειτουργήσει εν τοις πράγµασι καλύτερα αν θα µπορούσε να
γίνει µετατροπή σε LNG όλων αυτών των πλοίων που ασχολούν-
ται µε την ακτοπλοΐα. Αυτό θα µπορούσε να δηµιουργήσει τρο-
µερή βοήθεια και σε ό,τι έχει να κάνει µε το περιβάλλον και σε
ό,τι έχει να κάνει µε την οικονοµία και σε ό,τι έχει να κάνει µε τη
µείωση των εισιτηρίων. 

Κλείνοντας λοιπόν, κύριε Υπουργέ, θα σας εκφράσω τις επι-
φυλάξεις µου και τους προβληµατισµούς µου, γιατί θεωρώ ότι ο
προγραµµατισµός τον οποίον έχετε θέσει σε σχέση µε τις δια-
συνδέσεις µε τα νησιά είναι ελλιπής. 

Σε ό,τι έχει να κάνει µε το πρόγραµµα «Εξοικονοµώ Κατ’
Οίκον», πάλι συµφωνήσαµε. Δεν µπορώ να καταλάβω γιατί καθυ-
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στερήσατε τόσον καιρό. Νοµίζω ότι ήταν απαραίτητο. Γυρίσατε
και είπατε για τον κ. Χαρίτση ότι κατάφερε και πέρασε ένα πρό-
γραµµα σε ό,τι έχει να κάνει µε τα κρατικά κτήρια. Δεν νοµίζω να
επαίρεστε, επίσης, για τις έξι χιλιάδες αιτήσεις οι οποίες έγιναν
αυτά τα τρία χρόνια που είστε Κυβέρνηση. Μιλήσατε για έξι χι-
λιάδες αιτήσεις. 

Θεωρώ, λοιπόν, ότι αυτό δεν είναι ένα θέµα το οποίο µπορεί
να µπει σε κοµµατική και πολιτική αντιπαράθεση, αλλά ένα ζή-
τηµα το οποίο αφορά στο σύνολο της κοινωνίας. Οφείλουµε να
κληρονοµήσουµε ένα καλύτερο περιβάλλον στις επόµενες γε-
νιές, γιατί δεν είµαστε διαχειριστές του περιβάλλοντος. Νοµίζω,
λοιπόν, ότι πρέπει να δώσουµε µία µεγαλύτερη προσοχή σε
όλους αυτούς τους τοµείς. 

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Καµµένος): Ευχαριστώ πολύ, κύ-

ριε Κατσαφάδο.
Κύριε Υπουργέ, έχετε τρία λεπτά για τη δευτερολογία σας.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΤΑΘΑΚΗΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος και Ενέρ-

γειας): Κατ’ αρχάς να πω ότι στην ηλεκτροκίνηση συµµερίζοµαι
απόλυτα τις ανησυχίες ότι ίσως είµαστε λίγο πίσω. Δεν έχουµε
φτιάξει όλη την γκάµα των εργαλείων και παρακολουθούµε
στενά να δούµε πώς µπορούµε να πάρουµε κάποιες αποφάσεις.
Νοµίζω, λοιπόν, ότι στο πλαίσιο της συζήτησης που γίνεται για
την εθνική στρατηγική θα είναι ένα από τα θέµατα στα οποία θα
µπορέσουµε να καταλήξουµε σε βιώσιµες πρωτοβουλίες που να
έχουν αντίκτυπο. 

Θα ήθελα να υπενθυµίσω ότι πέρα από τις διασυνδέσεις των
νησιών, που είναι στρατηγικού χαρακτήρα επιλογή, υπάρχουν
δύο ακόµα θέµατα τα οποία θα βελτιώσουν πολύ την ενεργειακή
κατάσταση των νησιών. 

Το πρώτο είναι ο ίδιος ο θεσµός των ενεργειακών κοινοτήτων
που φτιάξαµε και ο οποίος έχει µεγάλη αποδοχή ειδικά στα µη
διασυνδεδεµένα νησιά, καθώς ανοίγει τον δρόµο στο να υπάρ-
ξουν σηµαντικές πρωτοβουλίες τοπικής παραγωγής ενέργειας
µε ΑΠΕ από την τοπική κοινωνία και µε µεγάλες δυνατότητες να
γίνουν βήµατα τα οποία µέχρι τώρα δεν µπορούσαν ή δεν είχαν
γίνει. 

Το δεύτερο είναι η πρωτοβουλία που έχουµε πάρει από κοινού
µε τη Διεύθυνση Ενέργειας της Κοµισιόν για σηµαντικά πιλοτικά
προγράµµατα σε ελληνικά νησιά µε πλήρως αυτόνοµα συστή-
µατα ενέργειας σε νησιά που είτε δεν είναι στον προγραµµατι-
σµό διασύνδεσης, είτε θα καθυστερήσει πάρα πολύ να υπάρξουν
αυτόµατα συστήµατα ενέργειας αξιοποιώντας όλες τις νέες τε-
χνολογίες για αποθήκευση ενέργειας. Είναι µία πολύ σηµαντική
πρωτοβουλία που επίσης θα έχει σοβαρό αντίκτυπο στα νησιά. 

Συµµερίζοµαι τον διακοµµατικό χαρακτήρα στρατηγικών επι-
λογών στο θέµα της ενέργειας. Άρα αστειευόµουν πάντα στο να
περιαυτολογώ για το πόσο καλή Κυβέρνηση είµαστε. Εξάλλου,
δεν θα το έκανα ποτέ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Καµµένος): Ευχαριστούµε πολύ.
Νοµίζω ότι ήταν κατανοητό.

Επόµενη είναι η τρίτη µε αριθµό 970/2-2-2018 επίκαιρη ερώ-
τηση πρώτου κύκλου του Βουλευτή Σερρών της Δηµοκρατικής
Συµπαράταξης ΠΑΣΟΚ – ΔΗΜΑΡ κ. Μιχαήλ Τζελέπη προς τον
Υπουργό Οικονοµίας και Ανάπτυξης, µε θέµα: «Αποπληρωµή
Τευτλοπαραγωγών - Σχέδιο Ανασυγκρότησης ΕΒΖ».

Στην ερώτηση θα απαντήσει ο Αναπληρωτής Υπουργός Οικο-
νοµίας και Ανάπτυξης, κ. Αλέξανδρος Χαρίτσης. 

Γνωρίζω πως πρόκειται για ένα θέµα το οποίο πονάει εδώ και
τρία χρόνια.

Ορίστε, κύριε Τζελέπη, έχετε τον λόγο για την πρωτολογία
σας.  

ΜΙΧΑΗΛ ΤΖΕΛΕΠΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Ναι, είναι πολύπαθη η πορεία της βιοµηχανίας ζαχάρεως. Και

επί έναν µήνα τώρα, κύριε Υπουργέ, έχω επανακαταθέσει τέσσε-
ρις φορές την επίκαιρη ερώτηση για να τη συζητήσουµε σήµερα.
Και µάλιστα, δεν είναι απλώς για να γίνει µια συζήτηση για το
πότε θα αποπληρωθούν µόνο οι τευτλοπαραγωγοί, αλλά την επα-
νακαταθέτω σε ένα κρίσιµο χρονικό σηµείο, καθώς έπρεπε να
έχει ξεκινήσει και η νέα καλλιεργητική περίοδος. 

Είστε τρία χρόνια Κυβέρνηση και δυστυχώς κάθε χρόνο την

ίδια εποχή αυτά τα τρία χρόνια είµαστε στο ίδιο έργο θεατές.
Απλήρωτοι οι παραγωγοί να καλούνται να µπουν σε νέα καλλιερ-
γητική περίοδο χωρίς να έχουν αποπληρωθεί την παραγωγή της
προηγούµενης καλλιεργητικής χρονιάς, χωρίς να ξέρουν ποιο
είναι το µέλλον της ελληνικής βιοµηχανίας. Διότι η ανακολουθία
λόγων και πράξεων από την πλευρά της Κυβερνήσεως, δυστυ-
χώς, είναι εις βάρος της βιοµηχανίας και εµπαίζει µε τον χειρό-
τερο τρόπο τους Έλληνες τευτλοπαραγωγούς.

Από τον Νοέµβριο µήνα υπήρχαν υποσχέσεις για «γλυκά Χρι-
στούγεννα». Σήµερα έχουµε 9 Φεβρουαρίου και χθες κατορθώ-
σατε -και γι’ αυτό ήρθατε και σήµερα στη Βουλή- µετά από έναν
χρόνο καλλιεργητική περίοδο να δώσετε το 40%, δηλαδή τα 4
από τα 10,2 εκατοµµύρια που οφείλετε στους τρεις χιλιάδες
τευτλοπαραγωγούς, χωρίς να ξέρουν όµως οι τευτλοπαραγωγοί
πώς θα µπουν στη νέα καλλιεργητική χρονιά και ποιο είναι το
µέλλον της βιοµηχανίας ζαχάρεως. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Και από την άλλη πλευρά, υφίστανται έναν εµπαιγµό από την
πλευρά της διοικήσεως µε συµπεριφορές επιεικώς αντιδηµοκρα-
τικές, τραµπούκικες θα έλεγα εγώ, από µέλη της διοίκησης που
τους βρίζουν µε τον χειρότερο τρόπο. 

Και αντί να κάνετε άµεση παρέµβαση και να αποπέµψετε εσείς
ο ίδιος τον κ. Τσαπάρα -µέλος της διοίκησης ήταν- περιµένατε
επί είκοσι µέρες, αφού εξύβρισε τους απλήρωτους τευτλοπαρα-
γωγούς, να κάνει την παραίτησή του για να βγείτε να πείτε ότι
«θα την κάνουµε αποδεκτή». 

Πότε θα αποπληρωθούν τα υπόλοιπα 6,5 εκατοµµύρια που
έχουν να λαµβάνουν οι τευτλοπαραγωγοί; Και πώς θα κερδίσετε
την εµπιστοσύνη των τευτλοπαραγωγών που πρέπει να µπουν
τώρα να καλλιεργήσουν αυτή τη χρονική περίοδο µέχρι το πολύ
τα µέσα Μαρτίου, όταν ο διευθύνων σύµβουλος βγάζει χθες ανα-
κοίνωση προς τους τευτλοπαραγωγούς ζητώντας να κάνουν εκ-
δήλωση ενδιαφέροντος αυτοί που θέλουν να καλλιεργήσουν; Τι
εκδήλωση ενδιαφέροντος να κάνουν; Τώρα έπρεπε ήδη να έχουν
σπαρθεί τα ζαχαρότευτλα. 

Τελικά αντί για εξυγίανση της βιοµηχανίας που θα περίµενα να
ακούσω, θα περιµένω να ακούσω τις θέσεις σας σχετικά µε το
µήπως πάµε πλέον να κάνουµε τη βιοµηχανία από παραγωγική
βιοµηχανία σε µια εµπορική δραστηριότητα και να µπει ταφό-
πλακα στην καλλιέργεια του ζαχαροτεύτλου στη βόρεια Ελλάδα; 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Καµµένος): Ευχαριστώ πολύ, κύ-

ριε Τζελέπη.
Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο για τρία λεπτά για την πρωτο-

λογία σας.
ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΧΑΡΙΤΣΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Οικονο-

µίας και Ανάπτυξης): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Τζελέπη, πραγµατικά εκπλήσσοµαι. Εκπλήσσοµαι γιατί

εµφανίζεστε εδώ ως τιµητής για µια υπόθεση λες και αυτή προ-
έκυψε τα τελευταία τρία χρόνια, λες και δεν ξέραµε τι γινόταν
στη βιοµηχανία ζάχαρης όλα τα προηγούµενα χρόνια.

Αν δεν τα θυµάστε, θα σας τα υπενθυµίσω εγώ εν τάχει:
Αρχές του 2015, όταν παραλάβαµε εµείς την Κυβέρνηση, πόσα

εργοστάσια της Ελληνικής Βιοµηχανίας Ζάχαρης ήταν ανοιχτά;
Μηδέν! Επαναλαµβάνω, µηδέν! Επίσης να συνεχίσω πάνω σε
αυτό. Για πόσον καιρό ήταν απλήρωτοι οι αγρότες; Τρία χρόνια
ήταν απλήρωτοι οι αγρότες από τις προηγούµενες χρήσεις και
από τις προηγούµενες διοικήσεις.

Η προσπάθεια η οποία ξεκίνησε, κύριε Τζελέπη, το 2015 και η
οποία συνεχίζεται µέχρι σήµερα, είναι µια προσπάθεια διάσωσης
µιας πράγµατι πάρα πολύ σηµαντικής βιοµηχανίας για τον πρω-
τογενή τοµέα στη βόρεια Ελλάδα, αλλά –θα έλεγα- και για όλη
τη χώρα και για όλη την ελληνική οικονοµία, µια προσπάθεια η
οποία δυστυχώς έπρεπε να πατήσει πάνω στα ερείπια τα οποία
άφησαν οι προηγούµενες κυβερνήσεις.

Και επειδή χρησιµοποιήσατε, όπως έχω σηµειώσει, κάποιες εκ-
φράσεις, όπως «ανακολουθία», «στο ίδιο έργο θεατές», «εµπαιγ-
µός» κ.λπ., θα έλεγα -και αν πράγµατι υπάρχει ειλικρινές ενδια-
φέρον για την πορεία της Ελληνικής βιοµηχανίας ζάχαρης- να εί-
µαστε όλοι λίγο πιο µετρηµένοι όταν γνωρίζουµε ποιο είναι το
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παρελθόν. Και το παρελθόν, κύριε Τζελέπη, ξεκινάει από τη γνω-
στή ιστορία, τη γνωστή υπόθεση του ξεπουλήµατος της Αγροτι-
κής Τράπεζας, η οποία είχε πάρα πολλές συνέπειες. Μία από
αυτές ήταν ότι το δηµόσιο απώλεσε πολύ σηµαντικά περιουσιακά
στοιχεία, όπως είναι και η Ελληνική Βιοµηχανία Ζάχαρης.

Μία άλλη συνέπεια αυτής της διαδικασίας ήταν το γεγονός ότι
η Ελληνική Βιοµηχανία Ζάχαρης, µε τον τρόπο µε τον οποίον
προχώρησε µετά η λειτουργία της, ουσιαστικά βρίσκεται χωρίς
έναν ιδιοκτήτη ο οποίος να µπορεί να χαράξει στρατηγική. Γνω-
ρίζετε ότι µέτοχος, κατά συντριπτική πλειοψηφία σε ποσοστό
άνω του 80%, είναι η εκκαθαρίστρια εταιρεία της παλιάς Αγροτι-
κής, η οποία δεν µπορεί και δεν δύναται να χαράξει στρατηγική
για το µέλλον της Ελληνικής Βιοµηχανίας Ζάχαρης.

Εµείς και σε αυτό το επίπεδο κάναµε παρέµβαση. Αυτή την πε-
ρίοδο βρίσκεται σε εξέλιξη για πρώτη φορά, σε συνεργασία και
µε την πιστώτρια τράπεζα, µελέτη βιωσιµότητας της επιχείρησης
και το αποτέλεσµά της αναµένεται να παραδοθεί πάρα πολύ σύν-
τοµα –µέσα στον Φεβρουάριο-, ακριβώς για να δούµε ποιες είναι
οι πραγµατικές δυνατότητες της επιχείρησης, ποιες είναι οι δυ-
νατότητες του κλάδου και τι µπορεί να γίνει, έτσι ώστε πράγµατι
αυτή η πολύ κρίσιµη βιοµηχανία να παραµείνει ενεργή, να παρα-
µείνει ζωντανή και για τους αγρότες και για τους εργαζόµενους,
αλλά και για το σύνολο, θα έλεγα, της ελληνικής οικονοµίας.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Αναπληρωτή Υπουργού)

Στο σηµείο αυτό, θα ήθελα να απαντήσω και στο πρώτο ερώ-
τηµά σας, γιατί δεν θέλω να µένουν αναπάντητα ερωτήµατα, σε
σχέση µε τους αγρότες. Είπα και πριν ότι σε προηγούµενα χρό-
νια είχαµε καθυστερήσεις πληρωµής τριών ετών. Βεβαίως, εµείς
θα θέλαµε να µην υπάρχουν καθυστερήσεις ούτε για µια µέρα
και η προσπάθεια η οποία γίνεται είναι συνεχής για να µπορέ-
σουµε ακριβώς να λύσουµε αυτά τα προβλήµατα.

Είπατε και µόνος σας ότι χθες υπήρξε µια θετικότατη εξέλιξη.
Υπήρξε µερική αποπληρωµή των παραγωγών µε 4 εκατοµµύρια
και το υπόλοιπο ποσό µέχρι τα 10,2, που είναι η πληρωµή τους
για την καµπάνια του 2017, θα αποπληρωθεί το αµέσως επόµενο
διάστηµα, µόλις η επιχείρηση µπορέσει να πουλήσει την ποσό-
τητα την οποίαν έχει αυτή τη στιγµή διαθέσιµη στις αποθήκες
της. Όµως εδώ θα πρέπει να συνυπολογίσουµε και κάτι άλλο.
Γνωρίζετε πάρα πολύ καλά ότι διεθνώς η γενικότερη συγκυρία –
και εννοώ στην αγορά της ζάχαρης- δεν είναι ευνοϊκή και αυτό
έχει να κάνει µε το γεγονός ότι από 1-11-2017 έχουν καταργηθεί
οι σχετικές ποσοστώσεις.

Άρα πρέπει -και αυτό είναι δουλειά της διοίκησης, και αυτό
πράττει, εξ όσων γνωρίζω, αυτές τις µέρες- να εξευρεθούν αγο-
ραστές οι οποίοι θα αγοράσουν αυτήν την ποσότητα σε µια τιµή
η οποία δεν θα είναι επιζήµια για τη βιωσιµότητα της βιοµηχα-
νίας. Αυτή η διαδικασία είναι σε εξέλιξη. Θα ολοκληρωθεί τις επό-
µενες ηµέρες και έτσι θα προχωρήσει και η πλήρης αποπληρωµή
των παραγωγών.

Συµπερασµατικά, αυτά τα οποία έχουµε πει ισχύουν στο ακέ-
ραιο.

Είναι στρατηγική επιλογή της Κυβέρνησης να στηρίξει την Ελ-
ληνική Βιοµηχανία Ζάχαρης µε όλους τους δυνατούς τρόπους.
Αυτό το γνωρίζουν πάρα πολύ καλά και οι αγρότες και οι εργα-
ζόµενοι. Έχει γίνει µια συστηµατική προσπάθεια τα τελευταία
τρία χρόνια η οποία έχει φέρει απτά αποτελέσµατα. Ο στόχος
είναι το επόµενο διάστηµα να αξιοποιήσουµε όλες τις δυνατότη-
τες που έχει αυτή η πολύ σηµαντική Βιοµηχανία. 

Και να επισηµάνω εδώ ότι το τελευταίο διάστηµα έχει προχω-
ρήσει και µια διαδικασία συζήτησης µε ενδιαφερόµενους στρα-
τηγικούς επενδυτές από το εξωτερικό, γιατί η Ελληνική Βιοµη-
χανία Ζάχαρης, παρ’ όλα τα προβλήµατα τα οποία µας κληρο-
δοτήθηκαν από τις προηγούµενες κυβερνήσεις και τις προηγού-
µενες διοικήσεις, παραµένει ένα πολύ ισχυρό brand name
διεθνώς. 

Θα προχωρήσουµε, λοιπόν, σε όλες τις απαραίτητες ενέρ-
γειες, έτσι ώστε να διασφαλίσουµε τη βιωσιµότητα της και να
παίξει τον ρόλο που της αναλογεί, έναν πολύ κρίσιµο ρόλο για
τον πρωτογενή τοµέα της χώρας και για την ελληνική βιοµηχα-
νία.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Καµµένος): Ευχαριστούµε πολύ,

κύριε Υπουργέ.
Κύριε Τζελέπη, έχετε τον λόγο για τρία λεπτά για τη δευτερο-

λογία σας.
ΜΙΧΑΗΛ ΤΖΕΛΕΠΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, µια και αναφερθήκατε στην πώληση της Αγρο-

τικής Τράπεζας, έχουµε ζητήσει επανειληµµένως εξεταστική επι-
τροπή, για να σταµατήσετε να επικαλείστε αυτό το θέµα κάθε
φορά. Γιατί δεν την κάνετε; Γιατί δεν προχωράτε, όπως το ζήτησε
η Δηµοκρατική Συµπαράταξης, σε έλεγχο των πάντων;

Δεν µπορεί, λοιπόν, να κρύβεστε πλέον. Σας τόνισα ότι είστε
τρία χρόνια Κυβέρνηση. Τι κάνατε; Χρησιµοποιήσατε ακόµη και
τον εκκαθαριστή -και καλώς το πράξατε- τότε στην αρχή µε την
πρώτη πράξη νοµοθετικού περιεχοµένου για να ενισχύσετε κε-
φαλαιακά την Ελληνική Βιοµηχανία Ζάχαρης µε µελλοντική αύ-
ξηση του µετοχικού κεφαλαίου όταν δώσατε τα 30 εκατοµµύρια. 

Είχα έρθει και ρώτησα τότε αν έχετε εξασφαλίσει την έγκριση
της Ευρωπαϊκής Ένωσης, αν αυτά ήταν κρατικές ενισχύσεις και
αν ήταν σύµφωνα µε τον ευρωπαϊκό ανταγωνισµό. Τότε είπατε
«ναι». 

Κάνατε αύξηση µετοχικού κεφαλαίου για να ενισχύσετε τη βιο-
µηχανία; Όχι! Πώς δικαιολογήσατε τα 30 εκατοµµύρια; Με νέο
δανεισµό. Και όπως µου είπε ο νυν πρόεδρος της βιοµηχανίας
τηλεφωνικά, αυτό ήταν επί λέξει «τεράστιο λάθος και εγκληµα-
τικό». Γι’ αυτό αυτή τη στιγµή η βιοµηχανία δεν µπορεί ούτε καν
να χρηµατοδοτηθεί και έναντι της παραγωγής ζάχαρης που έχει
µέσα από την πλευρά της πιστώτριας τράπεζας.

Ακούµε από την άλλη πλευρά -και µας ακούν και οι παραγω-
γοί- ότι υπάρχει µεγάλο ενδιαφέρον από την πλευρά σας ως
προς την εξυγίανση αυτής της πολύπαθης -συµφωνώ εγώ- βιο-
µηχανίας. 

Και δεν ήταν κλειστά όλα τα εργοστάσια. Τα δύο ήταν εν ενερ-
γεία. Και το Πλατύ και της Ορεστιάδας. Και αν θέλετε, να αναλύ-
σουµε σε µια συζήτηση τι έγινε από το 2006, που έκλεισαν για
πρώτη φορά τα δύο εργοστάσια στη Λάρισα και στη Ξάνθη και
τι έγινε τώρα τα τρία τελευταία χρόνια.

Ποιο πλάνο εξυγίανσης έχετε κάνει αυτά τα τρία χρόνια; Και
πώς θα µπορούσατε να το κάνετε, κύριε Υπουργέ, όταν σε αυτά
τα τρία χρόνια αλλάξατε πέντε διοικήσεις; 

Κάθε έξι µήνες έχουµε νέο διοικητικό συµβούλιο στην Ελλη-
νική Βιοµηχανία Ζαχάρεως. Πώς θα µπορούσε να γίνει ο οποιοσ-
δήποτε προγραµµατισµός, ούτως ώστε να επέλθει η εξυγίανση
στη βιοµηχανία, ούτως ώστε να εκµεταλλευτούµε το συγκριτικό
πλεονέκτηµα που έχει η βιοµηχανία αυτή στην περιοχή των Βαλ-
κανίων, όταν είναι η µοναδική σχεδόν ζαχαρουργία σε έναν πλη-
θυσµό εξήντα πέντε εκατοµµυρίων; 

Για ποια προγράµµατα µας λέτε τώρα πάλι ότι θα γίνουν σε
σχέση µε την εξυγίανση και αναδιάρθρωση της Βιοµηχανίας,
όταν αυτά τα ακούσαµε και το 2016; Και µάλιστα τότε λέγατε ότι
έχετε προχωρήσει και σε συµφωνία µε την πιστώτρια τράπεζα.
Αυτά που κατηγορούσατε και λέγατε τότε «κερδοσκοπικά χρη-
µατιστηριακά κεφάλαια», τώρα τα επικαλείστε και εσείς και λέτε
«θα φέρουµε ξένους επενδυτές».

Σε ποια κατεύθυνση και µε τι παραγωγή θα είναι το 2018 η βιο-
µηχανία; Σας ρωτώ: Θα λειτουργήσει;

Και πώς θα λειτουργήσει, όταν έχουµε 9 Φεβρουαρίου και
µέχρι τέλος του µηνός πρέπει να σπαρθούν τα ζαχαρότευτλα και
δεν σας έχουν καµµία µα καµµία εµπιστοσύνη οι τευτλοπαραγω-
γοί; Πραγµατικά οι εσφαλµένες πολιτικές και πρακτικές από την
πλευρά του Υπουργείου σας µε τις επαναλαµβανόµενες αλλαγές
στα διοικητικά συµβούλια της βιοµηχανίας οδηγούν σε απαξίωση
της τευτλοκαλλιέργειας στη χώρα µας και βάζουν ταφόπλακα
στην Ελληνική Βιοµηχανία Ζαχάρεως. 

Και µη µου πείτε ότι εσείς εξασφαλίσατε και τις συνδεδεµένες
ενισχύσεις που πήραν προχθές οι τευτλοπαραγωγοί. Αυτό εξα-
σφαλίστηκε από την προηγούµενη κυβέρνηση για πέντε χρόνια
από το 2015 µέχρι το 2020 και ούτε ένα ευρώ προσθέσατε, ούτε
καν στην ενδιάµεση συµφωνία που έγινε φέτος. Αυτά τα βρήκατε
όλα. Κι επειδή υπήρχε η συνδεδεµένη που εγκρίθηκε από την
προηγούµενη κυβέρνηση, σήµερα οι τευτλοπαραγωγοί τουλάχι-
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στον δεν θα µπουν µέσα σε σχέση µε το κόστος παραγωγής. 
Τελειώνοντας -κι ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε- δεν θέλω να πι-

στεύω ότι µιας και υπάρχει προσπάθεια στη βόρεια Ελλάδα να
ξεπουληθεί το όνοµα της Μακεδονίας, να µην είναι ταυτισµένο
αυτό και µε το ξεπούληµα των παραγωγικών, δυναµικών βιοµη-
χανιών που έχει η βόρεια Ελλάδα. Διότι εµείς στον Νοµό Σερρών
έχουµε και µια άλλη µαρτυρία. Το σφράγισµα του τάφου στον
λόφο Καστά στην Αµφίπολη από αυτή την Κυβέρνηση που οι
λόγοι είναι πολλοί. 

Ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Καµµένος): Ευχαριστώ πολύ. 
Τον λόγο έχει ο Αναπληρωτής Υπουργός Οικονοµίας και Ανά-

πτυξης κ. Αλέξανδρος Χαρίτσης για τρία λεπτά, για τη δευτερο-
λογία του. 

ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΧΑΡΙΤΣΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Οικονο-
µίας και Ανάπτυξης): Ειλικρινά, κύριε Τζελέπη, η αµετροέπειά
σας µου προκαλεί τροµερή εντύπωση. 

ΜΙΧΑΗΛ ΤΖΕΛΕΠΗΣ: Η δική σας.
ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΧΑΡΙΤΣΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Οικονο-

µίας και Ανάπτυξης): Ειλικρινά! Εµφανίζεστε εδώ ως κατήγορος
και ως τιµητής, όταν οδηγήσατε µια πολύ σηµαντική βιοµηχα-
νία…

ΜΙΧΑΗΛ ΤΖΕΛΕΠΗΣ: Τρία χρόνια είστε Κυβέρνηση. Πείτε τι
θα κάνετε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Καµµένος): Κύριε Τζελέπη, σας
παρακαλώ. 

ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΧΑΡΙΤΣΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Οικονο-
µίας και Ανάπτυξης): Δεν σας διέκοψα. Μην µε διακόπτετε. 

ΜΙΧΑΗΛ ΤΖΕΛΕΠΗΣ: Όχι αυτό το ύφος…
ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΧΑΡΙΤΣΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Οικονο-

µίας και Ανάπτυξης): Μου λέτε εµένα γιατί δεν µπορεί η Ελλη-
νική Βιοµηχανία Ζάχαρης να χρηµατοδοτηθεί. Η Ελληνική Βιο-
µηχανία Ζάχαρης δεν µπορεί να χρηµατοδοτηθεί, κύριε Τζελέπη,
γιατί επί των ηµερών σας και επί των κυβερνήσεών σας και επί
των διοικήσεών σας εκτοξεύτηκε ο δανεισµός στα 165 εκατοµ-
µύρια. Γι’ αυτό δεν µπορεί να χρηµατοδοτηθεί η Ελληνική Βιο-
µηχανία Ζάχαρης. 

ΜΙΧΑΗΛ ΤΖΕΛΕΠΗΣ: Επί ποιων κυβερνήσεων;
ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΧΑΡΙΤΣΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Οικονο-

µίας και Ανάπτυξης): Μη µε διακόπτετε είπα. Δεν σας διέκοψα
ούτε µια στιγµή. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Καµµένος): Κύριε Τζελέπη, σας
παρακαλώ. 

ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΧΑΡΙΤΣΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Οικονο-
µίας και Ανάπτυξης): Επίσης επειδή θέλετε να κάνουµε τέτοιου
τύπου συζήτηση, να ενηµερώσουµε, γιατί µας ακούνε και οι
αγρότες, µας ακούνε και οι εργαζόµενοι, µας ακούει και ο λαός
των περιοχών οι οποίες εξαρτώνται σε σηµαντικό βαθµό απ’
αυτήν την πολύ σηµαντική βιοµηχανία, ότι τον Δεκέµβρη του
2017, µετά από ενέργειες της διοίκησης, έχει εκδοθεί παραπεµ-
πτικό βούλευµα επτακοσίων σελίδων µε το οποίο παραπέµπονται
µέλη παλαιότερων διοικήσεων, πριν από το 2015, για απιστία σε
βαθµό κακουργήµατος γιατί πωλούσαν ζάχαρη µε πίστωση,
χωρίς απαραίτητες εγγυήσεις για ποσό 52 εκατοµµυρίων ευρώ.
Με τέτοιες ενέργειες, κύριε Τζελέπη, φτάσαµε στη σηµερινή κα-
τάσταση. 

Άρα θα έπρεπε, όταν προσέρχεστε εδώ να κάνουµε µια συζή-
τηση για την Ελληνική Βιοµηχανία Ζάχαρης, πρώτα εσείς και ο
πολιτικός χώρος στον οποίο ανήκετε -εγώ είµαι διατεθειµένος,
αν θέλετε να κάνουµε µια ολοκληρωµένη συζήτηση για τη στρα-
τηγική που πρέπει να έχουµε γι’ αυτή την πολύ σηµαντική βιοµη-
χανία- να κάνει την αυτοκριτική του για το πώς φτάσαµε στη
σηµερινή κατάσταση. 

ΜΙΧΑΗΛ ΤΖΕΛΕΠΗΣ: Δεν αγγίζουν τον χώρο µας, αγγίζουν τη
Νέα Δηµοκρατία. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Καµµένος): Κύριε Τζελέπη, µην
κάνουµε διάλογο, σας παρακαλώ. Αφήστε τον Υπουργό να απαν-
τήσει. Είχατε τη δευτερολογία σας για έξι λεπτά. 

ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΧΑΡΙΤΣΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Οικονο-
µίας και Ανάπτυξης): Εµάς µας ενδιαφέρει τι θα γίνει στο µέλλον
και µιλάµε για πλάνο εξυγίανσης σε αυτές τις πολύ δύσκολες

συνθήκες τις οποίες µας κληροδοτήσατε. 
Για πρώτη φορά -το είπα και πριν- αυτές τις µέρες εκπονείται

µια ολοκληρωµένη µελέτη, η οποία θα µας δώσει ακριβώς µια
πλήρη εικόνα για το τι µπορεί να γίνει, πώς µπορεί να προχωρή-
σει η Ελληνική Βιοµηχανία Ζάχαρης παρακάτω. 

Εγώ θέλω να στείλω ένα µήνυµα και προς τους αγρότες και
προς τους εργαζόµενους. Φέτος η Ελληνική Βιοµηχανία Ζάχα-
ρης θα έχει παραγωγή µεγαλύτερη απ’ ό,τι είχε πέρσι, όπως και
πέρσι είχε µεγαλύτερη απ’ ό,τι είχε πρόπερσι. Υπάρχει συστηµα-
τική και συνεχής βελτίωση των µεγεθών κάθε χρόνο. 

Εµείς δεν εξωραΐζουµε την πραγµατικότητα, όπως κάνατε
εσείς. Εµείς ξέρουµε ότι τα πράγµατα είναι δύσκολα. Είµαστε σε
συνεχή επικοινωνία και µε τους αγρότες και µε τους εργαζόµε-
νους. Προσπαθούµε να βρούµε από κοινού µία λύση, έτσι ώστε
αυτή η βιοµηχανία να παραµείνει ζωντανή και να παίξει τον ρόλο,
που της αναλογεί. 

Σε κάθε περίπτωση, όµως, αυτό το οποίο εµείς δεν πρόκειται
ποτέ να κάνουµε, είναι να επιστρέψουµε στις πρακτικές του πα-
ρελθόντος, οι οποίες οδήγησαν σε αδιέξοδο την Ελληνική Βιο-
µηχανία Ζάχαρης.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Καµµένος): Ευχαριστώ πολύ.
Εάν µου επιτρέπετε -έχω ασχοληθεί µε το θέµα- θέλω να πω

ότι πρέπει να δοθεί λύση. Είναι τεράστια βιοµηχανία. Έχει δίκιο
ο κ. Τζελέπης. Η Κυβέρνηση, όµως, προσπαθεί να φτιάξει την
εταιρεία, έτσι ώστε να είναι υγιής. Δεν είναι µόνο τα χρέη.

Για τα εργοστάσια της Σερβίας τα γνωρίζετε πολύ καλά. Όλα
αυτά που συνέβαιναν παλαιά, δηµιούργησαν τεράστια προβλή-
µατα. Είχα κάνει µάχη µε τον κ. Λαφαζάνη στην επιτροπή –θυµά-
στε τι είχε γίνει τότε- για να δοθούν τα 30 εκατοµµύρια. Θυµάστε
που δόθηκαν τα χρήµατα; Δόθηκαν σε χρέη, σε τιµολογήσεις µε-
ταξύ Σερβίας - Ελλάδας. 

Γίνεται µεγάλη προσπάθεια. Και νοµίζω ότι έχουµε κοινό εν-
διαφέρον όλοι να παραµείνει και να γίνει γίγαντας η βιοµηχανία
ζάχαρης. Διότι εάν εισαγάγουµε και τη ζάχαρη τριακόσιους χι-
λιάδες τόνους το χρόνο, θα καταστραφούµε. 

Αυτό λέω και ευχαριστώ πολύ και τον Υπουργό.
ΜΙΧΑΗΛ ΤΖΕΛΕΠΗΣ: Όποιος θέλει να αποδώσει ευθύνες…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Καµµένος): Δεν αποδίδουµε ευ-

θύνες. Λέµε, όµως, ότι υπάρχει πρόβληµα. Τα 165 εκατοµµύρια
δεν µπορούσαν να αναδιαρθρωθούν µε τον εκκαθαριστή.

ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΧΑΡΙΤΣΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Οικονο-
µίας και Ανάπτυξης): Σας µιλάω προσωπικά, ως αρµόδιος
Υπουργός και σας λέω ότι θέµα, µε το οποίο να έχουµε ασχολη-
θεί περισσότερο τον τελευταίο χρόνο από την Ελληνική Βιοµη-
χανία Ζάχαρης δεν υπάρχει. Σας το λέω και το λέω και δηµοσίως,
για να καταγραφεί παντού.

Υπάρχουν τεράστιες παθογένειες, τεράστια προβλήµατα µε
τη συγκεκριµένη βιοµηχανία, τα οποία προσπαθούµε καθηµε-
ρινά, σε συνεργασία µε τους αγρότες, µε τους εργαζόµενους και
µε την πιστώτρια τράπεζα να τα επιλύσουµε. Αυτά, όµως, δεν γί-
νονται έτσι εύκολα από τη µία µέρα στην άλλη, δεδοµένης της
κατάστασης, της οποίας µας κληροδοτήθηκε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Καµµένος): Η αναδιάρθρωση των
165 εκατοµµυρίων –να τα πούµε λίγο- δεν είναι εύκολη υπόθεση.
Θα πρέπει να κουρευτεί το χρέος, για να είναι βιώσιµη η εται-
ρεία.

ΜΙΧΑΗΛ ΤΖΕΛΕΠΗΣ: Ακούµε την τοποθέτησή σας, σε σχέση
µε την αγωνία όλων για το µέλλον της βιοµηχανίας. 

Θα ήθελα µία δέσµευση από εσάς. Την ερχόµενη εβδοµάδα,
που θα προσφύγουµε εµείς στην Επιτροπή Παραγωγής και Εµ-
πορίου, να κάνουµε µία συζήτηση, γιατί είναι καίριο το χρονικό
σηµείο. Οι παραγωγοί πρέπει να πάρουν απόφαση εντός των
ηµερών εάν θα καλλιεργήσουν ή όχι. Δεν τους φτάνουν µόνο οι
υποσχέσεις. Να συζητήσουµε στην Επιτροπή Παραγωγής και Εµ-
πορίου τι δεσµεύσεις µπορεί να υπάρξουν, από την πλευρά της
βιοµηχανίας και της Κυβερνήσεως, για να κερδηθεί η εµπιστο-
σύνη τους και να ξανακαλλιεργήσουν.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Καµµένος): Θα παραβιάσουµε τη
διαδικασία, αλλά είναι σηµαντικό το ζήτηµα.

Τον λόγο έχει ο κύριος Υπουργός.
ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΧΑΡΙΤΣΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Οικονο-
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µίας και Ανάπτυξης): Εγώ το αντιλαµβάνοµαι. Συγχωρήστε και
τη δική µου ένταση, αλλά πραγµατικά, είναι ένα θέµα, το οποίο
µας έχει απασχολήσει ειλικρινά πάρα πολύ όλο αυτό το διά-
στηµα.

Είπα και πριν, στην πρωτολογία µου, κύριε Τζελέπη –θα το
επαναλάβω και τώρα- ότι ένα από τα βασικά προβλήµατα, τα
οποία προέκυψαν, δυστυχώς –και αυτό δεν είναι προφανώς
µοµφή προς εσάς, αλλά έχει να κάνει µε τον τρόπο που έγινε η
διαχείριση της υπόθεσης της Αγροτικής όλα τα προηγούµενα
χρόνια- είναι ότι αυτή τη στιγµή, το δηµόσιο δεν είναι ο βασικός
µέτοχος της Ελληνικής Βιοµηχανίας Ζάχαρης. Το γνωρίζετε αυτό
πάρα πολύ καλά.

Παρ’ όλα αυτά, προσπαθούµε σε συνεργασία και µε την εκκα-
θαρίστρια εταιρεία και µε την πιστώτρια τράπεζα να βρούµε µία
λύση από κοινού, παρ’ότι δεν είναι ένα ζήτηµα, το οποίο µπο-
ρούµε από µόνοι µας να το διαχειριστούµε.

Δέχοµαι, όµως, αυτό το οποίο λέτε και ανταποκρίνοµαι στο αί-
τηµα σας. Και λέω να οργανώσουµε –ακούει και το Προεδρείο-
µία συζήτηση στην αρµόδια Επιτροπή Παραγωγής και Εµπορίου.

ΜΙΧΑΗΛ ΤΖΕΛΕΠΗΣ: Για να πάρουν όλα τα κόµµατα τις ευθύ-
νες τους.

ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΧΑΡΙΤΣΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Οικονο-
µίας και Ανάπτυξης): Βεβαίως.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Καµµένος): Να γίνει η πρόταση
από τον κ. Τζελέπη και θα ακολουθήσει η Κυβέρνηση.

ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΧΑΡΙΤΣΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Οικονο-
µίας και Ανάπτυξης): Εγώ ανταποκρίνοµαι στο αίτηµα του κ.
Τζελέπη. Να κάνουµε, όµως, µία ουσιαστική συζήτηση. Είναι
πολύ σοβαρό το θέµα, για να το αναλώνουµε –αν θέλετε- σε επι-
κοινωνιακά παιχνίδια και κορώνες. Να κάνουµε µια ουσιαστική
συζήτηση για το ποιο µπορεί να είναι το µέλλον της Ελληνικής
Βιοµηχανίας Ζάχαρης και ποιες είναι οι προτάσεις, έτσι ώστε να
γνωρίζουν και οι εργαζόµενοι και οι αγρότες τις δυνατότητες που
υπάρχουν.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Καµµένος): Ευχαριστούµε πολύ,

κύριε Υπουργέ. 
Προχωράµε στην επόµενη ερώτηση και συγγνώµη για την κα-

θυστέρηση, κύριε Καρρά.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ - ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΡΡΑΣ: Παρακολούθησα µε εν-

διαφέρον.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Καµµένος): Ευχαριστώ πολύ.
Ακολουθεί η τρίτη µε αριθµό 981/5-2-2018 επίκαιρη ερώτηση

δεύτερου κύκλου του Βουλευτή Β’ Αθηνών της Δηµοκρατικής
Συµπαράταξης ΠΑΣΟΚ – ΔΗΜΑΡ κ. Γεωργίου - Δηµητρίου Καρ-
ρά προς τον Υπουργό Οικονοµίας και Ανάπτυξης, µε θέµα:
«Ανάγκη επέκτασης της ισχύος θετικής δικαστικής απόφασης
του νόµου για τα “υπερχρεωµένα φυσικά πρόσωπα” που εκδίδε-
ται κατόπιν αιτήσεως του πρωτοφειλέτη και υπέρ των συνοφει-
λετών και των εγγυητών του».

Είναι σηµαντική ερώτηση. Ευχαριστούµε τον κ. Καρρά.
Τον λόγο έχει ο κ. Καρράς για την πρωτολογία του για δύο

λεπτά.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ - ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΡΡΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, ευχαρι-

στώ.
Αφορµή της ερώτησης: Προ δεκαπέντε ηµερών -καλή ώρα-

συζητούσαµε µε τον κ. Παπαδηµητρίου πάλι θέµατα υπερχρεω-
µένων νοικοκυριών και θέµατα εξωδικαστικού µηχανισµού. Ετέ-
θη, λοιπόν, κατά την τοποθέτηση, την οποία εξέφρασε ο κ. Πα-
παδηµητρίου, ότι η Κυβέρνηση έχει δεσµευτεί για την προστασία
της πρώτης κατοικίας από τους πλειστηριασµούς. Και περαιτέρω
σε ό,τι αφορά την πρώτη κατοικία, ότι στον Νόµο Κατσέλη µπο-
ρεί να ενταχθεί και ο εγγυητής.

Τι σηµαίνει, λοιπόν, κατά τη δική µου αντίληψη, αυτό; Ότι ο εγ-
γυητής θα πρέπει να ακολουθεί πάντοτε τη δική του αυτόνοµη
µοίρα, σε σχέση µε στεγαστικό δάνειο, που έχει λάβει τρίτος. Σε
σχέση µε στεγαστικό δάνειο, το οποίο πήγε να εγγυηθεί σε συν-
θήκες, χρονικές και οικονοµικές, διαφορετικές από τις σηµερι-
νές, όπου έχει επέλθει πλέον µία ουσιώδης µεταβολή των δε-
δοµένων. Και χωρίς να έχει καµµία προστασία θα παρατηρούµε
το εξής: Ο µεν πρωτοφειλέτης, που ενδεχόµενα χρήζει προστα-

σίας να υπαχθεί στον νόµο, ο δε εγγυητής να εξακολουθεί να
οφείλει το σύνολο της οφειλής προς το πιστωτικό ίδρυµα και για
να αποκτήσει το πλεονέκτηµα εκείνο –και εδώ θα µιλήσω διαχρο-
νικά- που παρέχει το αστικό δίκαιο από ρωµαϊκών χρόνων, ότι ο
εγγυητής ποτέ δεν ευθύνεται σε ποσό µεγαλύτερο από εκείνο
που ευθύνεται ο πρωτοφειλέτης, εδώ θα καλείται να πληρώσει
τη διαφορά.

Το άρθρο 12, λοιπόν, του Νόµου Κατσέλη περί υπερχρεωµέ-
νων νοικοκυριών ανέφερε –και το επικαλούµαι, κύριε Πρόεδρε-
ότι το πιστωτικό ίδρυµα µπορεί να στρέφεται κατά του εγγυητή,
ανεξάρτητα από απόφαση δικαστηρίου για τον πρωτοφειλέτη. 

Θεωρώ, λοιπόν, ότι σε σχέση µε το άρθρο 12, όπως νοµοθε-
τήθηκε το 2010, έχουν µεταβληθεί και οι συνθήκες. Διότι τότε,
λίγοι αναζητούσαν την προστασία ή έχρηζαν προστασίας. Σή-
µερα την αναζητούν όλοι, λόγω της µεταβολής πλέον των οικο-
νοµικών συνθηκών.

Νοµίζω, λοιπόν, ότι θα πρέπει –και αυτό είναι το ερώτηµά µου
προς τον Υπουργό και την Κυβέρνηση- να επεκτείνεται η ισχύς
της απόφασης του Νόµου Κατσέλη σε εκείνον που έχει υπαχθεί
και έχει επιτύχει την προστασία και στους συνοφειλέτες και
στους εγγυητές και µε ρητή διάταξη να τροποποιηθεί το υφιστά-
µενο νοµοθετικό καθεστώς, ούτως ώστε και το πιστωτικό ίδρυµα
να δεσµεύεται έναντι των συνοφειλετών και των εγγυητών να
εφαρµόζει τη δικαστική απόφαση και όχι να απειλεί. Γιατί έχουµε
δηµοσιεύµατα των τελευταίων ηµερών: «και εγγυητές δανείων
στη δίνη των κατασχέσεων και των πλειστηριασµών».

Νοµίζω, λοιπόν, ότι είναι ένα ζήτηµα, το οποίο είναι κρίσιµο και
γι’ αυτό απευθύνοµαι στον κοινοβουλευτικό έλεγχο, για να λάβω
τις απαντήσεις.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Καµµένος): Ευχαριστούµε πολύ,

κύριε Καρρά.
Τον λόγο έχει ο κύριος Υπουργός για την απάντησή του, για

τρία λεπτά.
ΔΗΜΟΣ ΠΑΠΑΔΗΜΗΤΡΙΟΥ (Υπουργός Οικονοµίας και Ανά-

πτυξης): Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Καρρά, είµαι σίγουρος ότι δεν θα εκπλαγείτε από την

απάντησή µου στην ερώτηση, που έχετε φέρει µε διάφορες µορ-
φές, τουλάχιστον δύο φορές και συζητήθηκε επίσης και στον
εξωδικαστικό µηχανισµό.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ - ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΡΡΑΣ: Δεν είχα την τιµή να απα-
ντηθεί προηγουµένως.

ΔΗΜΟΣ ΠΑΠΑΔΗΜΗΤΡΙΟΥ (Υπουργός Οικονοµίας και Ανά-
πτυξης): Θα ήθελα, λοιπόν, να σας ενηµερώσω πως σύµφωνα
µε τον νόµο για τα υπερχρεωµένα νοικοκυριά, ο καθένας µπορεί
να ζητήσει ρύθµιση των οφειλών του, αναλόγως µε τις δικές του
οικονοµικές δυνατότητες. 

Εποµένως, η υπαγωγή του πρωτοφειλέτη στον εν λόγω νόµο
δεν εµποδίζει τον εγγυητή να ζητήσει τη δική του υπαγωγή και
να επιτύχει όρους ρύθµισης, ακόµα και ευνοϊκότερους, σε σχέση
µε αυτούς του πρωτοφειλέτη, αν ο εγγυητής βρίσκεται σε ακόµα
δυσµενέστερη οικονοµική κατάσταση. 

Με αυτά τα δεδοµένα, δεν υφίσταται καµµία αναγκαιότητα για
την αυτοδίκαιη επέκταση τυχόν ρύθµισης οφειλών του πρωτο-
φειλέτη και υπέρ του εγγυητή. Κάτι τέτοιο θα επωφελούσε αυ-
τοµάτως τον εύπορο εγγυητή, σε περίπτωση απορίας του πρω-
τοφειλέτη, ακόµα και αν ο πιστωτής χορηγώντας την πίστωση
είχε προβλέψει το ενδεχόµενο µελλοντικής απορίας του πρωτο-
φειλέτη και είχε χορηγήσει την πίστωση αποβλέποντας στην
καλή οικονοµική κατάσταση του εγγυητή η οποία διατηρείται. 

Επιπλέον, µια αυτοδίκαιη επέκταση της ρύθµισης στον εγ-
γυητή θα οδηγούσε τα δικαστήρια στον καθορισµό της ρύθµισης
του πρωτοφειλέτη, βάσει της οικονοµικής κατάστασης και του
εγγυητή. 

Με αυτόν τον τρόπο, ελλοχεύει ο κίνδυνος να προσδιοριστούν
ιδιαίτερα υψηλές µηνιαίες καταβολές για τον πρωτοφειλέτη, σε
περίπτωση εύπορου εγγυητή και να µείνει παντελώς εκτεθειµέ-
νος ο πρωτοφειλέτης, όταν ο εγγυητής, από αδιαφορία ή ακόµα
και από εκδικητικότητα, αποδεικνύεται ασυνεπής. Γι’ αυτούς
τους λόγους, λοιπόν, σας απαντώ πως δεν σκοπεύουµε να νο-
µοθετήσουµε αυτοδίκαιη επέκταση της ρύθµισης του πρωτοφει-
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λέτη υπέρ του εγγυητή.
Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Καµµένος): Σας ευχαριστούµε,

κύριε Υπουργέ.
Κύριε Καρρά, έχετε τρία λεπτά για τη δευτερολογία σας.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ - ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΡΡΑΣ: Πρέπει να πω το εξής: Το

επιχείρηµα του Υπουργού ότι θα λαµβάνεται υπόψη και η οικο-
νοµική κατάσταση του εγγυητή ή του συνοφειλέτη για τη ρύθ-
µιση του χρέους του πρωτοφειλέτη δεν είναι νοµικά ακριβές, για
τον λόγο ότι πρόκειται αυτή τη στιγµή για διαφορετικές δικαστι-
κές διαδικασίες. 

Εγώ δεν ζήτησα να κρίνεται η ευθύνη του εγγυητού, εγώ ζή-
τησα την τήρηση της πάγιας αρχής του δικαίου, να µην καλείται
ο εγγυητής να πληρώσει περισσότερα από όσα πληρώνει ο πρω-
τοφειλέτης. Αυτό ζήτησα και αν θέλετε να συνεχίσω, θα πω και
τούτο: Οι εγγυητές συνήθως, κύριε Υπουργέ, στα στεγαστικά δά-
νεια δεν είναι εύποροι. Είναι πλάνη αυτό, το οποίο αναφέρατε,
για τον λόγο ότι οι εγγυητές είτε είναι σύζυγοι είτε είναι οι γονείς
είτε είναι οι φιλικά συνδεδεµένοι, που εκλήθησαν να βοηθήσουν
εκείνον, που ζητούσε το στεγαστικό δάνειο, ο οποίος έχει δώσει
και την εµπράγµατη εγγύηση. Ενώ αντίθετα, ο εγγυητής, ο
οποίος έχει κλείσει –και θα το πω έστω και µε µια χαρακτηριστική
έκφραση, κύριε Πρόεδρε- ένα «ραντεβού στα τυφλά» το 2008 και
το 2009, όταν προσέρχεται στην τράπεζα µε το γνωστό «για να
βάλω µια υπογραφή για τον φίλο µου», δεν ξέρει τι του επιφυ-
λάσσεται. 

Όταν αφήσουµε σήµερα τους εγγυητές ή τους συνοφειλέτες
να απευθύνονται στα δικαστήρια, εκεί πλέον µπαίνει θέµα ουσια-
στικό: Πρώτον, αντέχουν τα δικαστήρια να στείλουµε τους χιλιά-
δες εγγυητές να ζητήσουν προστασία; Αντέχουν οι οικογένειες
των εγγυητών σήµερα να αναλάβουν αυτά τα δικαστικά έξοδα;
Είναι πολιτικά ερωτήµατα και θα πρέπει να δώσετε απάντηση,
κύριε Υπουργέ. 

Προχωρώ περαιτέρω. Γιατί να δουλεύουµε υπέρ των τραπε-
ζών πάντοτε; Αυτό οφείλω να το πω. Και βλέπω, δυστυχώς, ότι η
κυβερνητική αντίληψη είναι αυτή! 

Θα θυµίσω, λοιπόν, τούτο. Όταν συζητείτο το τρίτο µνηµόνιο
και έγινε η σύµβαση για τη χρηµατοδότηση της Ελλάδας το κα-
λοκαίρι του 2015, καθορίστηκαν -και δεν µου τα έχετε δώσει τα
στοιχεία αυτά, παρ’ ότι έχω ζητήσει επανειληµµένα- τα ποσά
εκείνα, τα οποία θα διέγραφαν από κόκκινα δάνεια οι τράπεζες,
ούτως ώστε να µπορέσουν να εξυγιάνουν τους ισολογισµούς
τους. Αυτό που έρχεται σήµερα, όσες δικαστικές αποφάσεις
έχουν βγει –πιστεύω ότι το ξέρει και το Προεδρείο αυτό, λόγω
της ενασχόλησής του- στον Νόµο Κατσέλη, οδηγούν σε αναµόρ-
φωση ακόµα και των ισολογισµών των τραπεζών, όπου καταγρά-
φεται στη ζηµία το ποσό εκείνο µεταξύ της αρχικής οφειλής και
του ποσού, που καθορίζει το δικαστήριο να καταβάλει ο πρωο-
φειλέτης. 

Ενώ έχουµε συνυπολογίσει από το 2015 τα νούµερα αυτά -
γιατί πρέπει να θυµίσω ότι οι υποθέσεις προσφυγής στα δικα-
στήρια, που εκκρεµούν είναι παλιές- για την κεφαλαιακή
επάρκεια των τραπεζών -που θα διαγραφούν- σήµερα έρχεται η
Κυβέρνηση και µου απαντά ότι αφήνω τους εγγυητές στη µοίρα
τους. 

Μα, εγώ µιλώ για εκείνους, οι οποίοι έχουν υπαχθεί στον Νόµο
Κατσέλη, εποµένως, δεν έχουµε αναµόρφωση αποφάσεως.
Κύριε Υπουργέ, εγώ µιλώ για εκείνους, οι οποίοι έχουν ήδη κα-
ταγγελµένα και ληξιπρόθεσµα τα δάνειά τους από πολύ καιρό
και οι εγγυητές αυτή την στιγµή µε το «ραντεβού στα τυφλά»,
που σας είπα, περιµένουν, από στιγµή σε στιγµή τον ηλεκτρονικό
πλειστηριασµό σε βάρος τους, αν έχουν και ένα σπιτάκι.

Νοµίζω ότι οφείλω να πω, πως η απάντηση δεν µε ικανοποιεί
καθόλου. Βλέπει µόνο το συµφέρον των τραπεζών, ενώ το συµ-

φέρον των τραπεζών έχει εξυπηρετηθεί, διότι τρεις φορές έχουν
ανακεφαλαιοποιηθεί. Γνωρίζουµε όλοι τα κεφάλαια, που έχουν
διατεθεί και στεκόµαστε σε µια µερίδα των συµπολιτών µας και
κοντεύουµε να τους αναγάγουµε είτε σε στρατηγικούς κακοπλη-
ρωτές είτε σε εύπορους.

Μιλήσατε για εύπορους, κύριε Υπουργέ. Με ποια στοιχεία κρί-
νετε ότι το σύνολο είναι εύποροι; Επειδή πήγαν να βάλουν την
εγγύηση; Να θυµίσω κάτι. Οι τράπεζες στους εγγυητές στεγα-
στικών δανείων δεν ζήτησαν ποτέ να ελέγξουν το αξιόχρεο ή όχι.
Άλλο το θέµα των επιχειρηµατικών δανείων, των εταιρικών δα-
νείων και άλλο αυτό το θέµα των αστικών στεγαστικών. Εδώ πρό-
κειται περί υπογραφής στα τυφλά.

Νοµίζω, λοιπόν, ότι θα πρέπει να σταθείτε και να µην επιµείνετε
στη θέση σας. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Καµµένος): Ευχαριστούµε, κύριε

Καρρά.
Ο κύριος Υπουργός έχει τον λόγο για τρία λεπτά, για να δευ-

τερολογήσει.
ΔΗΜΟΣ ΠΑΠΑΔΗΜΗΤΡΙΟΥ (Υπουργός Οικονοµίας και Ανά-

πτυξης): Κύριε Καρρά, δεν έχω πολλά να απαντήσω σε αυτά που
είπατε, γιατί αυτά που είπατε αφορούν τους µη εύπορους εγγυη-
τές. Γι’ αυτό το λόγο, δεν βλέπω γιατί δεν µπορούν να υπαχθούν
και αυτοί είτε στον Νόµο Κατσέλη είτε στον εξωδικαστικό µηχα-
νισµό.

Δεύτερον, αναφερθήκατε σε στατιστικά, τα οποία το Υπουρ-
γείο µας δεν τα έχει. Γι’ αυτά µπορείτε να απευθυνθείτε στο
Υπουργείο Οικονοµικών.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ-ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΡΡΑΣ: Έχω απευθυνθεί κι εκεί και
δεν έχω πάρει απάντηση.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Καµµένος): Ευχαριστούµε πολύ,
κύριε Υπουργέ.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δεν θα συζητηθούν, λόγω κω-
λύµατος των αρµοδίων Υπουργών, οι παρακάτω ερωτήσεις.

Η πρώτη µε αριθµό 993/6-2-2018 επίκαιρη ερώτηση πρώτου
κύκλου του Βουλευτή Αττικής του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής
Αριστεράς κ. Αθανασίου (Νάσου) Αθανασίου προς τον Υπουργό
Ναυτιλίας και Νησιωτικής Πολιτικής, µε θέµα: «Δεκάδες παρο-
πλισµένα πλοία και ναυάγια στην περιοχή Λιµένος Ελευσίνας»,
δεν θα συζητηθεί λόγω κωλύµατος του Υπουργού κ. Κουρουµ-
πλή, λόγω φόρτου εργασίας.

Η πρώτη µε αριθµό 997/6-2-2018 επίκαιρη ερώτηση δεύτερου
κύκλου του Βουλευτή Κοζάνης της Νέας Δηµοκρατίας κ. Γεωρ-
γίου Κασαπίδη προς τον Υπουργό Περιβάλλοντος και Ενέργειας
µε θέµα: «Αντιµετώπιση των επαναλαµβανόµενων επιδηµικών
προσβολών του εντόµου Lymantria dispar στο Νοµό Κοζάνης µε
βιολογικές µεθόδους», δεν θα συζητηθεί λόγω κωλύµατος του
Αναπληρωτή  Υπουργού Περιβάλλοντος και Ενέργειας κ. Σω-
κράτη Φάµελλου.

Επίσης, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι ο Υπουργός
Δικαιοσύνης, Διαφάνειας και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων διαβί-
βασε στη Βουλή σύµφωνα µε το άρθρο 86 του Συντάγµατος και
τον ν.3126/2003 περί «Ποινικής Ευθύνης των Υπουργών», όπως
ισχύει στις 8-2-2018, ποινική δικογραφία που αφορά τον
Υπουργό Εθνικής Άµυνας Παναγιώτη (Πάνο) Καµµένο.

Ολοκληρώθηκε η συζήτηση των επικαίρων ερωτήσεων.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δέχεστε στο σηµείο αυτό να λύ-

σουµε τη συνεδρίαση;
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δηµήτριος Καµµένος): Με τη συναίνεση του

Σώµατος και ώρα 12.32’ λύεται η συνεδρίαση για την προσεχή
Δευτέρα 12 Φεβρουαρίου 2018 και ώρα 18.00’, µε αντικείµενο
εργασιών του Σώµατος: κοινοβουλευτικό έλεγχο, συζήτηση επι-
καίρων ερωτήσεων.

5024 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)

Ο ΠΡΟΕΔΡΟΣ    ΟΙ ΓΡΑΜΜΑΤΕΙΣ


